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سرمقاله

تناسب بین 
عرضه و تقاضای مسکن

برخــی از هلدینگ هــا، 
شرکت های بزرگ و بانک ها 
سرمایه های عظیمی را به 
خریــد و فروش مســکن 
اختصاص داده اند. این تقاضای کاذب طی سال های 
گذشته اثرات منفی در بازار مسکن ایجاد کرده که 
باید کنترل شود. اگر دولت بتواند حجم نقدینگی 
را به سمت تولید ببرد خوب است. کاری که دولت 
باید انجام بدهد این است که ابتدا رشد نقدینگی 
را کنترل کند. اقدامات بعدی باید افزایش تولید 
و اشتغال باشد. از طرف دیگر بخش ساخت و ساز 
تقویت شود. در حال حاضر تولید مسکن به یک 

سوم وضعیت نرمال...

  حسن محتشم، کارشناس 
مسکن
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وزیر ارتباطات خبر داد:

۳۳ میلیون نفر در پنجره ملی 
خدمات دولت هوشمند

تقاضای کاذب اثرات منفی در بازار مسکن ایجاد کرد

بهره گیری از املاک مازاد در ساخت مسکن
صفحه3

صفحه2

تسریع  در  پرداخت  تسهیلات  تکلیفی
رئیس  جمهور:   صف   وام   ازدواج   جمع   شود

وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعات بــا بیان اینکه 
تاکنون ۳۳ میلیون نفر در پنجره ملی خدمات دولت 
هوشمند ثبت نام و احراز هویت شده اند، گفت: روزانه 
نیز بین ۳ تا ۴ میلیون نفر به این پنجره مراجعه و از 
حدود ۷۰ درصد خدمات ارائه شده دولتی استفاده 
می کنند. بــه گــزارش وزارت ارتباطات، هفتمین 
جلسه کمیته نظارتی آیین نامه اجرایی بند ج تبصره 
۷ قانون بودجه ســال جاری درباره الکترونیکی و 
هوشمندسازی خدمات دولت با حضور عیسی زارع 
پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، میثم لطیفی 
معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان امور اداری و 
استخدامی کشور و محمد علی زلفی گل وزیر علوم، 
تحقیقات و فناوری و جمعی از مدیران مربوطه برگزار 
شد. در این جلسه که برای بررسی وضعیت اتصال 
وزارت علوم و دستگاه های تابعه آن به پنجره ملی 
خدمات دولت هوشــمند تشکیل شــده بود، وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشاره به اتمام زمان 
قانونی اتصال دستگاه ها به پنجره ملی خدمات دولت 
هوشمند، گفت: بر اساس قانون تا پایان دی ماه، ۲۰ 
درصد خدمات دستگاه ها نیز باید به صورت هوشمند 
به مردم ارائه شود. زارع پور وی با بیان اینکه تاکنون 
۳۳ میلیون نفر در این پنجره ثبت نام و احراز هویت 
شده اند، افزود: روزانه نیز بین ۳ تا ۴ میلیون نفر به 
این پنجره مراجعه و از حدود ۷۰ درصد خدمات ارائه 
شده دولتی استفاده می کنند. وی تصریح کرد: باید 
به روزی برسیم که دولت به یک آیکون در گوشی 
های مردم تبدیل شود و خدمات دولتی در یک اتاق 
شیشه ای قابل پیگیری باشد. زارع پور درباره عملکرد 
وزارت علوم در این حوزه نیز بــا بیان اینکه از زمان 
حضور آقای زلفی گل در این وزارتخانه پیشــرفت 
مناســبی در این حوزه اتفاق افتاده اســت، افزود: 
دستگاه های محدودی در این وزارتخانه باقی مانده 

اند که باید به سرعت اتصال...

اجتماعی

معاون توسعه روستایی و مناطق محروم کشور از 
بهره مندی بیش از ۲۱ هزار و ۳۰۰ روستای کشور از 
آب اشامیدنی سالم خبر داد. سید امیر حسین مدنی 
به روند توسعه زیرساخت ها در روستاهای کشور 
اشاره کرد و افزود: تا پایان سال گذشته بیش از ۲۱ 
هزارو ۳۰۰ روستا از نعمت آب آشامیدنی سالم بهره 
مند شده اند. متأسفانه با توجه به معضلات تأمین 
آب آشامیدنی و تنش آبی، بالغ بر ۱۵هزارو ۴۲۰ 
روستا با تنش آبی ) کمی و کیفی( مواجه شده اند و 
همچنین ۴هزار و ۳۴۰ روستا فاقد آب آشامیدنی 
می باشند. در مجموع پروژه آبرسانی برای ۱۹۷۶۰ 
روستا در طرح جهاد آبرسانی در دست اقدام است.

وی تأکید کــرد: همچنین طول شــبکه راه های 
روستایی ۲۰۸ هزارو ۳۶۷ کیلومتر است که از این 
مقدار ۱۱۲هزارو ۹۶۸ کیلومتر آن آسفالت و مابقی 
آن ) ۹۵۴۰۰  کیلومتر( شوســه و خاکی است. از 
سوی دیگر ۵۸۰۰۵ روســتا و آبادی دارای سکنه 
نیز در اقصی نقاط کشور از نعمت روشنایی برق،  
۳۵هزارو ۵۷۵ روســتا از نعمت گاز طبیعی)لوله 
کشی( و ۳۷ هزار و ۳۷۷ روستا از شبکه اینترنت 

بهره مند هستند.
معاون توسعه روستایی و مناطق محروم کشور در 
ادامه با اشاره به احداث بازارچه های روستایی و شیوه 
جانمایی آنها، گفت: بر اساس مصوبه شورای عالی 
جهاد سازندگی، امور عشایر و توسعه روستایی مقرر 
شده است تعداد ۵۵۰ بازارچه فروش محصولات 
روستایی در مســیرهای پر تردد جاده ای احداث 

و فعال شــود.  در این زمینه جلسات هماهنگی با 
دستگاههای مرتبط برگزار شده است. در مرحله اول 
با هماهنگی سازمان راهداری و حمل و نقل جاده 
ای و انجمن مجتمع های خدماتی بین راهی مقرر 
شد ظرفیت های موجود در مجتمع های بین راهی 
که امکان واگذاری غرفه برای فروش محصولات 
روستایی دارند شناسایی و معرفی شود تا در اختیار 
روســتائیان و فعالان اقتصادی حوزه روستاهای 
مجاور مجتمع ها برای عرضه و فروش محصولات 
قرار گیرد در این زمینه تعداد ۷۰ مجتمع خدماتی 
آمادگی اختصاص غرفه برای فروش محصولات را 
ارائه کرده اند و موضوع در حال هماهنگی و معرفی 

این غرفه ها به روستائیان است.
وی افزود: در مرحله دوم برای احداث بازارچه های 
فروش محصولات روستایی در مسیرهای جاده ای 
با هماهنگی و همکاری استانداریهای سراسر کشور 
نقاط مستعد و مورد نظر استانها برای احداث این 
بازارچه ها شناســایی و تعیین شده است و پس از 
تأیید فنی محل استقرار آنها از سوی دستگاه های 
ذیربط عملیات واگذاری و احداث مجتمع ها آغاز 
خواهد شد. مدنی ادامه داد: اولویت معاونت برای 
واگذاری و اجرای پروژه ها، تعاونی ها و اتحادیه های 
تعاونی روستایی، تعاونی های دهیاران، تشکل های 
مردمی متشــکل از افراد و ســاکنان روستاهای 
همجوار محل احداث بازارچه ها و نهایتا ســرمایه 
گذاران بخش خصوصی از جملــه مجتمع های 

خدماتی - رفاهی بین راهی خواهند بود.  

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست با اشاره به بروز 
رسانی تجهیزات خودرویی یگان حفاظت محیط زیست 
در سراسر کشور عنوان داشت: با پیگیری های صورت 
گرفته ۱۰۰ دستگاه خودرو جدید دیگر هم فراهم شده 
است که در اختیار یگان تمامی استان ها قرار خواهد 
گرفت و در خصوص وسیله نقلیه مناسب داخلی هم 
اقداماتی صورت گرفته است تا برای یگان فراهم شود. 
علی ســلاجقه با حضور در دوره آموزشی فرماندهان 
یگان حفاظت محیط زیست که در آموزشکده محیط 
بانی استان البرز برگزار شــد، با اشاره به اینکه  جایگاه 
یگان حفاظت مابین کارمندی و نظامی گری قرار دارد، 
تصریح کرد: باید سعی کنیم که یگان را به جایگاه اصلی 
خود برسانیم و از ظرفیت های قانونی در دولت برای این 
منظور استفاده کنیم.  وی با این عنوان که یگان حفاظت 
خط مقدم مقابله با متخلفین محیط زیستی هستند 
افزود: بهبود وضعیت معیشتی و شغلی آنان در دستور 
کار قرار داده ایم، طراحی لباس فرم و تجهیزاتی که در 
اختیار یگان قرار گرفته است بخشی از این تلاش هاست.

معاون رییس جمهوری با اشاره به به روزرسانی تجهیزات 
خودرویی یگان حفاظت محیط زیست در سراسر کشور 
اظهارکرد: با پیگیری های صورت گرفته ۱۰۰ دستگاه  

خودرو جدید دیگر هم فراهم شده است که در اختیار 
یگان تمامی استان ها  قرار خواهد گرفت و در خصوص 
وسیله نقلیه مناسب داخلی هم اقداماتی صورت گرفته 

است تا برای یگان فراهم شود.
وی با تاکید بــر لزوم دانش افزایــی در نیروهای یگان 
حفاظت افزود: یگان حفاظــت باید از نظر تحصیلات 
در رده های بالا باشــند. محیط بان باید فردی باشــد 
که آموزش های مختلف در زمینــه اخلاقی، حقوقی 
و زمینه های مختلف علمی را دیده باشــد. سلاجقه 
به قداســت مجموعه محیطبانی اشــاره کرد و گفت: 
محیطبان باید شــاخص های لازم را داشــته باشد و 
ظرفیت های حقوقی و قانونی ایجاد شود تا فرد وقتی 
در این محیط قرار می گیرد، هویت، قداست و شخصیت 

برای شغلش قایل باشد.
به گزارش روابط عمومی سازمان حفاظت محیط زیست 
در این دوره سرهنگ جمشید محبت خانی - فرمانده 
یگان حفاظت محیط زیســت - گزارشــی از آخرین 
اقدامات صورت گرفته ارائه کرد همچنین تعدادی  از 
فرماندهان یگان حفاظت استان ها نکاتی را در خصوص 
شرایط کاری خود در حضور رییس سازمان حفاظت 

محیط زیست بیان کردند.

وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی درباره جایگاه سازمان 
سینمایی تاکید کرد: سازمان سینمایی متولی اصلی 
حکمرانی سینما در کشور است و نظارت بر فیلم های 
سینمایی در شــبکه نمایش خانگی هم بر عهده این 
سازمان است. محمدمهدی اسماعیلی در مراسم پایانی 
جایزه پژوهش سال سینمای ایران نارضایتی هایی را 
درباره وضعیت فیلم های سینمایی در شبکه  نمایش 
خانگی مطرح کرد و در حاشیه این مراسم در پاسخ به 
این سوال ایسنا که در ابتدای حضورش در وزارت ارشاد 
بر بازپس گیری مدیریت و نظارت شبکه نمایش خانگی 
از صدا و سیما و ساترا تاکید داشت و الان که این اتفاق 
رخ نداده، پیگیرِ ها در چه مرحله ای است؟ بیان کرد: این 
مسئله دو بخش دارد و مسئولیت نظارت بر سریال های 
نمایش خانگی فعلاً با سازمان صدا و سیماست و نظارت 
بر فیلم های سینمایی در شــبکه نمایش خانگی هم 
بر عهده وزارت ارشاد و ســازمان سینمایی است. در 
رابطه با این مسئله کارگروهی در شورای عالی انقلاب 
فرهنگی با مسئولیت آقای میرباقری تشکیل شده و 
نمایندگان ارشاد و صدا و سیما هم در آن حضور دارند.  
این آیین نامه در حال تدوین است و ان شاءالله بتوانیم 

حداکثر تعامل را بین بخش های مختلف داشته باشیم. 
در این زمینه ما نظام پیشنهادی خود را ارائه کرده ایم. 
او در ادامه این پرسش که جایگاه سازمان سینمایی در 
این آیین نامه چیست؟ گفت: سازمان سینمایی متولی 
اصلی حکمرانی سینما در کشور است و جایگاه آن حتما 
محفوظ است و محفوظ می ماند و باید ارتقاء پیدا کند. 
نظام تنظیم گری سینما هم بر عهده سازمان سینمایی 
است. اسماعیلی همچنین در پاسخ به سوال دیگری 
درباره برخی انتقادها به وضعیت ســینما اظهار کرد: 
سینمای ایران سال بی نظیری را سپری می کند؛ هم در 
میزان مخاطب و هم در فروش و کارهای زیرساختی 
که انجام می شــود. بیش از ۳۰۰ سینما به مجموعه 
سینماهای کشور اضافه شــده و نگاه ما توسعه ای و 
برمبنای گشایش اســت. با نگاه هایی که در راستای 
محدودسازی سینماست مخالفیم واز همه این خواسته 
را داریم که آن ها نیــز از این وضعیتی که اتفاق افتاده 
حمایت کنند؛ به هر حال هیچ وقت در وضعیت کمال و 
مطلوب نیستیم. امیدوارم همه دلسوزان صنعت سینما 
و هنر سینما کنار هم باشند و با خوش و خلقی و انعطاف 

به تعالی سینما کمک کنند.

حجت الاسلام عادل از راه اندازی اتاق های عقد به 
صورت رایگان در امامزادگان )ع( خبر داد و گفت: 
عقد زوج ها در فضایی معنویی در ابتدای تشکیل 
زندگی برکات فراوانی برای آنها به همراه خواهد 
داشت. حجت الاسلام غلامرضا عادل ـ سخنگوی 
ســازمان اوقاف و امور خیریه ـ در حاشیه آیین 
اهدای ۱۰ سری جهیزیه به نوعروسان شاهرود در 
جمع خبرنگاران، اظهار کرد: توزیع این بسته های 
کمک معیشتی با همکاری معتمدان محلات و 
هیات امنای مســجدها در بین نیازمندان انجام 

می شود.
وی با بیان اینکه ارزش هر بسته کمک معیشتی 
بیش از ۱۰ میلیون ریال اســت، ابراز کرد: طرح 
»قرار دوازدهم« به نام و یــاد امام زمان )عج( در 
روز دوازدهم هر ماه نتیجه تلاش مهدی یاوران را 
به ثمر نشانده و به محرومان و افراد کم برخوردار 

خدماتی ارایه می کند.
حجت الاســلام عادل با بیان اینکه این طرح در 
راستای ترویج فرهنگ انفاق و خدمت به نیابت و 
یاد و نام امام دوازدهم )عج( انجام می شود، ابراز 
کرد: طرح »قرار دوازدهــم« با محوریت تهیه و 
توزیع بسته های کمک معیشــتی در حال اجرا 
است. معاون فرهنگی و اجتماعی سازمان اوقاف 
و امور خیریه کشــور ادامه داد: تهیــه و توزیع 
جهیزیه، آزادی زندانیان، توزیع کتاب و اجرای 
برنامه های فرهنگی در کنار توزیع بســته های 

کمک معیشتی در دستور کار است.
حجت الاسلام عادل اظهار کرد: یک هزار سری 

جهیزیه از ابتدای ســال تاکنون بین زوج های 
جوان و نیازمند کشور توزیع شــد. وی با اشاره 
به اینکه ارزش هر ســری جهیزیه  اهدایی بیش 
از ۴۰۰ میلیون ریال اســت، اظهار کرد: تمامی 
اقلام این جهیزیه ها از کالاهای ایرانی و باکیفیت 
تهیه شده اســت. سخنگوی ســازمان اوقاف و 
امور خیریه بــه توزیع ۱۰ ســری جهیزیه طی 
امروز، دوازدهم دی ماه در شاهرود اشاره کرد و 
گفت: این سری جهیزیه ها شامل پنج قلم کالای 
اساسی از جمله یخچال فریزر، فرش، جاروبرقی، 
ســرویس آشــپزخانه و اجاق گاز از محل نیات 

سادات به زوج های جوان اهدا شد.
معاون فرهنگــی و اجتماعی ســازمان اوقاف و 
امور خیریه کشــور ادامه داد: تشویق خیران در 
راستای کمک به امر تســهیل ازدواج جوانان، 
تهیه جهیزیه، کمک هزینه خرید مســکن در 
دســتور کار قرار دارد. وی از راه اندازی اتاق های 
عقد به صورت رایگان در امامزادگان )ع( خبر داد 
و گفت: عقد زوج ها در فضایی معنویی در ابتدای 
تشکیل زندگی برکات فراوانی برای آنها به همراه 

خواهد داشت.
حجت الاسلام عادل با بیان اینکه هماهنگی های 
لازم با نهادهای مســئول در راســتای اجرای 
طرح نهضت ملی مســکن برای زوج های جوان 
در دستور کار اســت، افزود: تهیه مسکن برای 
زوج های جوان و نخبگان حوزوی و دانشگاهی در 
اولویت قرار دارد و در این راستا تفاهم نامه هایی 

با وزارت مسکن و شهرسازی امضا شده است.

سخنگوی کمیسیون اجتماعی مجلس از موافقت 
اعضای کمیسیون متبوعش بار افزایش ۳۰ تا ۶۰ 
درصدی مددجویان بهزیستی در لایحه بودجه 
سال ۱۴۰۳ خبر داد. حسین گودرزی سخنگوی 
کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی با 
اشاره به جلسات این هفته کمیسیون متبوعش، 
گفت: در این جلســات با توجه بــه ارائه لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۳ به مجلس، رسیدگی به مفاد 
لایحه در حوزه تخصصی کمیســیون اجتماعی 

مورد ارزیابی قرار گرفت.
وی افزود: در این جلســات با حضور مسئولانی 
از کمیتــه امداد امــام خمینی)ره( و ســازمان 
بهزیستی و سایر نهادهای مربوطه، پیشنهادات و 
درخواست های این مسئولان از مجلس در بودجه 
سال آینده استماع شــد و همچنین میهمانان 

گزارشــی از عملکرد دســتگاه خود به اعضای 
کمیسیون ارائه کردند.

سخنگوی کمیسیون اجتماعی مجلس با اشاره 
به یکی از مصوبات اعضای کمسیون متبوعش، 
گفت: در جریان جلســات این هفتــه، اعضای 
کمیســیون به افزایش ۳۰ درصدی مستمری 
مددجویان کمیته امداد و بهزیستی و همچنین 
افزایش ۶۰ درصدی مستمری معلولین مددجوی 
شــدید و خیلی شدید ســازمان بهزیستی رأی 
مثبت دادند. گودرزی اظهار کرد: البته مصوبات 
اعضای کمیسیون اجتماعی برای تبدیل شدن 
به قانــون نیاز به رأی مثبت اعضای کمســیون 
تلفیق بودجه ســال ۱۴۰۳ و همچنین موافقت 
نمایندگان در جلسه علنی و تایید شورای نگهبان 

دارد.

سخنگوی دولت گفت: دولت سیزدهم قدر اصناف 
را می داند و اصــرار دارد مدیریت بــازار را به اصناف 
بســپاریم زیرا آوردن مردم به صحنــه حکمرانی و 
اقتصاد کشور از طریق تشکل هایی مانند اتاق اصناف 
ممکن است. به گزارش حوزه دولت خبرگزاری تسنیم، 
علی بهادری جهرمی سخنگو و دبیر هیئت دولت با 
حضور در جمع اعضای اتاق اصناف ایران، دیدگاه ها و 
دغدغه های نمایندگان اصناف و رؤسای اتحادیه های 
استانی را شــنید و به رویکردهای دولت در تعامل با 

اصناف را تبیین کرد.
وی در این نشست گفت: در آستانه سالگرد شهادت 
حاج قاسم ســلیمانی، یاد و خاطره ایشان را گرامی 
می داریم کــه اگر امروز همه مــا ازجمله واحدهای 
صنفی می توانیم با امنیت به فعالیت در کشور بپردازیم، 
مرهون مجاهدت های ایشــان و یاران شــان است. 
ســخنگوی دولت اظهار کرد: اتاق اصنــاف یکی از 
بزرگ ترین و باتجربه ترین تشکل های کشور است و 
نقش ویژه ای در مدیریت بــازار و رفع نیازهای مردم 
دارد. هماهنگی و یک صدایی شــما عزیزان در اتاق 
اصناف در ضمن اختلاف نظرهای کارشناسی، واقعا 
می تواند به عنوان یک تشکیلات موفق ارزیابی شود و 

نمونه ای برای شناخت جامعه ایران است.
بهادری جهرمی افزود: برای بنده توفیقی است که در 
این نشست نخبگانی در کنار شما عزیزان که سرداران 
جنگ اقتصادی هستید، حضور پیدا کنم و حقیقتا از 
نکات مطرح شده استفاده کردم و به طور خاص پیگیر 
دغدغه های شما بزرگواران خواهم بود. وی اظهار کرد: 
دولت ســیزدهم قدر اصناف را می داند و اصرار دارد 
مدیریت بازار را به اصناف بسپاریم زیرا آوردن مردم به 
صحنه حکمرانی و اقتصاد کشور از طریق تشکل هایی 
مانند اتاق اصناف ممکن است. دولت ورود مستقیم 
خود به مدیریت بازار را خلاف سیاســت های خود 
می داند و معتقد اســت اصناف و بازاریان خود بهتر 

می توانند بازار را مدیریت کنند.
ســخنگوی دولــت ادامــه داد: یکــی از تأکیدات 
رئیس جمهور در نشست مشــترک هیأت دولت با 
استانداران در روز گذشته، ســپردن مدیریت بازار 
به اصناف و در نظرگرفتن سرمایه و تسهیلات برای 
حمایت از کســب وکارها به ویژه کســب وکارهای 
کوچک بوده اســت. فرهنگ ایران و ایرانی با اصناف 
و کاسبی های خرد، عجین شده است و ما تقویت این 

فرهنگ و سازوکار را تقویت اقتصاد کشور می دانیم.
در ابتدای این نشســت مجتبی صفایی، رئیس اتاق 
اصناف ایران مهم ترین دغدغه های اصناف کشــور 
را بیان کرد که ازجملــه مهم ترین این موارد مطالبه 
پررنگ تر شدن نقش اصناف در تصمیم گیری های 
کلان در خصوص کســب وکارها، گلایه از تأسیس 
اتاق هــای مــوازی اصنــاف در حوزه کشــاورزی، 
رقابت ناپذیری اصناف با فروشگاه های بزرگ و حمایت 

از کسب وکارهای کوچک در این زمینه بوده است.
رئیس اتاق اصناف ایران همچنین خاطرنشان کرد: 
بنده بیش از ۱۰ سال است که عضو هیأت مدیره اتاق 
اصناف هستم و حدود ۹ وزیر صمت در این مدت بر 
ســرکار بوده اند. صادقانه عرض می کنم که بهترین 
ترکیب در این حوزه را ما اکنون در دولت ســیزدهم 
داریم. صفایی اظهار کرد: همچنین خواهش می کنم 
که دستور وزیر کشور برای اســتفاده از روسای اتاق 
اصناف استان به عنوان مشــاورین حوزه اصناف در 
استان ها که مسبب تصمیمات درســت در استان 
می شــود، در هیأت دولت حمایت و تأکید مجدد به 
استانداران و فرمانداران شود. در این جلسه که دبیران 
کمیسیون های اقتصادی و زیربنایی دفتر هیأت دولت 
و برخی مســؤلان وزارت صمت نیز حضور داشتند، 
۲۱ نفر از رؤسای اتاق های اصناف استانی، در حضور 
ســخنگوی دولت به بیان دیدگاه ها و نقطه نظرات و 

دغدغه های صنفی خود پرداختند.

بهره مندی 2۱ هزار روستا از آب اشامیدنی سالم

توضیح وزیر ارشاد درباره جایگاه سازمان سینمایی خرید ۱۰۰ خودروی جدید برای ناوگان محیط بانی

موافقت با افزایش تا ۶۰ درصدی مستمری مددجویان 

اصرار داریم که مدیریت بازار را به اصناف بسپاریم

سياسیفرهنگی 

اجرای طرح نهضت ملی مسکن برای نخبگان



اقتصاد2
ایران

دســتورالعمل قیمت گذاری 
خودرو اصلاح شد

شــورای رقابت بــا اکثریــت آراء حاضران، 
دستورالعمل مصوبه ۵۴۳ تنظیم بازار خودرو 
را برخلاف گمانه زنی ها و بر اساس نقش دهی 
پررنگ تر به وزارت صنعــت، معدن و تجارت 
به عنوان سیاســت گذار و تنظیم گر فنی این 
صنعت، اصلاح کرد. سپهر دادجوی  توکلی- 
سخنگوی شورای رقابت  با اشاره به اصلاحات 
صورت گرفته در دستورالعمل قیمت گذاری 
خودروها در جلسه ۶۳۲ این شورا اعلام کرد 
که اعضای شورای رقابت چهار اصلاح درباره 
فرآیند محاســبه و ابلاغ قیمت ها، مشمولان 
قانون حمایت از خانواده و جمعیت و دارندگان 
خودروهای فرسوده، سامانه یکپارچه و اختیار 
پیشــنهاد برای تنظیم بازار بر اســاس کف 

عرضه، را در دستورالعمل ۵۴۳ اجرا کردند.
وی تاکید کرد: براســاس ایــن اصلاحات، از 
این پس نظارت شورا درباره محاسبه و ابلاغ 
محاسبه، پسینی بوده و وزارت صمت مکلف 
است قیمت های محاسبه شده توسط سازمان 
حمایت را راســاً ابلاغ کند؛ چنانچه شورای 
رقابت در نحوه ی اجرا، شاهد ایراد باشد، ورود 

خواهد کرد.
سخنگوی شــورای رقابت خاطرنشان کرد: 
همچنین از این پس، عرضه کنندگان خودرو 
مکلف اند در زمان انعقاد قرارداد فروش خودرو 
به مشــتریان، اطلاعات مربوط بــه خودرو و 
خریدار را در سامانه یکپارچه عرضه ثبت کنند 
و نظارت و سیاست گذاری در این خصوص با 
وزارت صمت اســت. این بند جایگزین بند ۵ 
ماده ۵ دستورالعمل می شود و ماهیت عرضه 

و کارکرد سامانه به اقتضا تغییر خواهد کرد.
دادجوی  توکلی ادامــه داد: همچنین بندی 
به دســتورالعمل اضافه شــده که براساس 
آن، وزارت صمــت می توانــد پیشــنهادی 
جهت خــروج برخــی خودروها از شــمول 
ضابطه قیمتــی مــاده ۳ و شــرایط طرف 
تقاضای موضوع مــاده ۴ دســتورالعمل، با 
تعیین کف مقدار عرضه به شــورا ارائه دهد 
و شــورا پس از بررســی در این مورد، اعلام 
 رای کنــد؛  هدف ایــن بند کاهــش دامنه 

قیمت گذاری است.
این مقام مسئول در شورای رقابت خاطرنشان 
کرد: وفق مصوبه اخیر، تحلیل متخصصان بر 
برونداد موثر این دستورالعمل به عنوان یکی 
از شاخص های تنظیم این بازار صحه گذاشته 
که گام های موثری بوده است؛ لکن همچنان 
این بازار انحصــاری و از درجه تمرکز بالایی 

برخوردار است.

تحویل ۱۰ هزار واحد مسکونی 
در شهرهای جدید 

مدیرعامــل شــرکت عمــران شــهرهای 
جدیــد از افتتــاح و تحویــل ۱۰ هــزار 
واحد مســکن مهر باقیمانده در شــهرهای 
 جدیــد بــرای بهمــن ماه ســال جــاری، 

خبر داد.
علیرضا جعفری مدیرعامل شــرکت عمران 
شــهرهای جدید در خصــوص برنامه های 
آن شــرکت در اجرای طرح های مســکنی و 
همچنین افتتاح های پیش رو گفت: در برنامه 
است که ۱۰ هزار واحد مسکن مهر باقیمانده 
که در دولــت ســیزدهم در حــال تکمیل 
 اســت در بهمن ماه و به مناسبت ۲۲ بهمن، 

افتتاح شود.
معاون وزیــر راه و شهرســازی ادامــه داد: 
با افتتــاح ۱۰ هزار واحد باقیمانده مســکن 
مهر که عمــده آنها در شــهرهای پردیس و 
مهستان )هشتگرد( به افتتاح می رسد میزان 
افتتاح های مسکن در شهرهای جدید و توسط 
 دولت ســیزدهم به بیش از ۴۵ هــزار واحد 

خواهد رسید.
وی خاطرنشــان کرد: تمامی واحدهایی که 
در شــهرهای جدید به بهره برداری می رسد 
با تأمین ســرانه های آموزشــی، بهداشتی، 
فرهنگی و سایر موارد اســت و در شهرهای 
 جدیــد توجه بــه کیفیــت زندگــی مورد 

تاکید است. 
شــهرهای جدید تعهد کرده است تا در کنار 
احــداث واحدهــای نهضت ملی مســکن، 
واحدهای باقیمانده مســکن مهر شهرهای 
جدید را نیز به انجام برساند. همچنین، دولت 
تعهد کرده اســت تا با پایان دولت سیزدهم 
واحدی تحت عنوان مســکن مهر در کشور 

باقی نماند.

اخبار

وزیــر اقتصاد از دســتور 
رئیس جمهور برای خاتمه 
دادن به صف وام ازدواج تا 
پایان اســفندماه خبر داد. 
سید احسان خاندوزی وزیر 
اقتصاد در حاشیه جلســه هیئت دولت و در جمع 
خبرنگاران از دســتور مجــدد رئیس جمهور برای 
خاتمه دادن به صف وام ازدواج تا آخر اسفندماه خبر 
داد. وی در این باره گفت: در جلسه مجمع عمومی 
بانک مرکزی که با حضور رئیس جمهور برگزار شد، 
ایشــان بر خاتمه دادن به صف وام ازدواج اشاره و 

تأکید کردند.
خاندوزی ادامه داد: امروز هم در جلسه هیئت دولت 
آقای رئیس جمهور این نکته را بعنوان الزام و دستور 
مجدد تأکید کردند و رئیس کل بانک مرکزی هم 
تأکید کرد که همه مقدمات برای صفر یا به حداقل 
رساندن این صف تا پایان اسفندماه را انجام خواهند 
داد. دغدغه پرداخت تسهیلات تکلیفی که به تازگی 
هم رئیس جمهور در جلســه با رئیــس کل بانک 
مرکزی مجــدد با تاکید بر آن گفــت: در مورد وام 

ازدواج تاکید دارم نگذارید جوانان معطل بمانند.
در همین راســتا بانک مرکزی خبــر از اجرای دو 
تصمیم جدید برای تسریع در پرداخت وام ازدواج 
و فرزند داد و در این رابطه اصحابی مدیر اعتبارات 
بانک مرکزی می گوید: حسب دستور و تاکید ریاست 
محترم جمهوری و تاکید رئیس کل بانک مرکزی 
مبنی بر تسریع اعطای تســهیلات قرض الحسنه 

ازدواج و فرزندآوری و لزوم کاهش صف متقاضیان 
دریافت این تســهیلات بانک مرکــزی تمهیداتی 
اندیشید که علاوه بر اعطای تسهیلات سهمیه های 
ابلاغی، بانک های عامل به منظور کاهش متقاضیان 
در صف نسبت به پرداخت ۱۲۵ هزار فقره تسهیلات 
قرض الحســنه ازدواج و ۱۱۰ هزار فقره تسهیلات 
قرض الحســنه فرزند مازاد بر سهمیه های قبلی تا 

پایان سال اقدام کنند.
این مقام مسئول می گوید: همچنین در طرح جدید 
بانک مرکزی بانک های قرض الحسنه مهر و رسالت 
نیز که امســال عامل پرداخت این نوع تسهیلات 

نبودند نیــز در ســامانه ازدواج و فرزندآوری بانک 
مرکزی فعال شــده و امکان ثبت نام متقاضیان در 

این دو بانک نیز فراهم شده است.
اقدامی که سیاوش غیبی پور کارشناس اقتصادی 
در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان با اشاره به 
آن گفت: تراکمی که در برخی از بانک ها در حوزه 
وام ازدواج و فرزندآوری وجــود دارد برنامه ریزی 
نظام خانواده و ازدواج را تحت تاثیر قرار می دهد در 
کلانشهر ها برخی مدت ها منتظر دریافت تسهیلات 
هستند، اما این را باید گفت که  شرایط در روستا ها و 
شهر های کوچک مطلوب تر و سرعت بیشتری دارد.

این کارشناس اقتصادی بیان کرد: اضافه شدن دو 
بانک عامل به پرداخت تسهیلات تکلیفی ازدواج و 
فرزندآوری و پرداخت مازاد بر سهیمه بانک ها یک 
فرصت خوب اســت تا پرداخت ها سرعت گیرد. اما 
نکته مهم و کلیدی در این زمینه بحث نظارت بانک 

مرکزی به عنوان نهاد ناظر است.
او افزود: در برخی مواقع شــاهد برخورد سلیقه ای 
شــعب بانک ها در پرداخت تســهیلات به دلایل 
مختلف از جمله زمان بازپرداخت، نرخ سود کم و... 
هستیم بنابر اینجاست که باید نظارت بانک مرکزی 
جدی تر از گذشــته صورت گیرد تا شاهد برخورد 
سلیقه ای نباشــیم و پرداخت ها سرعت بیشتری 
گیرند. برخورد سلیقه ای برخی از شعب که محمد 
نادعلی، مدیرکل عملیات پولــی و اعتباری بانک 
مرکزی که پیش از این به باشگاه خبرنگاران جوان 
گفته بود: افراد می توانند شکایت خود را در سایت 
بانک مرکزی ثبت کنند و رسیدگی هم خواهد شد.

مدیرکل عملیات پولی و اعتبــاری بانک مرکزی 
اظهار کرد: بانک مرکــزی یک مرکز تماس ۲۷۰۶ 
دارد، همچنین یــک بخش هم در ســایت بانک 
مرکزی تحت عنوان ثبت شــکایت وجود دارد که 
افراد می توانند موارد و شکایت خود را در آنجا ثبت 
کنند و آیتم آن فعال اســت. این دو بخش )مرکز 
تماس و ســایت بانک مرکزی( برای همه موارد و 
موضوعات بانکی است و در آنجا گزارشات و موارد 
بررسی می شود. حالا باید منتظر ماند دید با توجه به 
تاکیدات رئیس جمهور و دو اقدام اخیر بانک مرکزی 
شاهد تسریع بیشتر در روند پرداخت وام ازدواج و 

فرزندآوری خواهیم بود؟

رئیس جمهور: صف وام ازدواج جمع شود

تسریع در پرداخت تسهیلات تکلیفی

۲۲۰۰ میلیارد تومــان برای 
نوسازی بافت های فرسوده

معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: در سال جاری 
۲۲۰۰ میلیارد تومان تامین مالی برای نوسازی 
بافت های فرسوده داشتیم که از این رقم ۸۰۰ 
میلیارد تومان منابع دولتــی و ۱۶۰۰ میلیارد 

تومان توسط بانک ها پرداخت شده است.
محمد آیینــی اظهار کــرد: در حــال حاضر 
تسهیلات نوسازی مسکن در بافت های فرسوده 
۵۵۰ میلیون تومان است که از محل تبصره  ۱۸ 
با همکاری وزارت اقتصاد ۱۸۵ میلیون تومان 
آن با ســود صفر درصد پرداخت می شود. این 
مبلغ در سال های گذشته از ۴۰ میلیون تومان 
آغاز شد، سال گذشته به ۱۵۰ میلیون رسید و 
هم اکنون ۱۸۵ میلیون تومان است. وی افزود: 
متقاضیان نوسازی می توانند به بانک های عامل 
که نزدیک محل زندگی شان قرار دارد مراجعه و از 
همه تسهیلات طرح نهضت ملی  مسکن استفاده 
کنند. علاوه بر بانک مسکن، سایر بانک ها از جمله 
بانک های خصوصی نیز موظف به پرداخت این 
تسهیلات هستند اما عملکرد بانک های دولتی 

قابل توجه تر بوده است.
مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شــهری ایران 
تصریح کرد: در سال جاری ۲۲۰۰ میلیارد تومان 
تامین مالی برای نوســازی بافت های فرسوده 
داشتیم که ۸۰۰ میلیارد تومان آن منابع دولتی 
بوده و ۱۶۰۰ میلیارد تومان نیز توسط بانک ها 

پرداخت شده است.
آیینی اعلام کرد: از ابتدای دولت ســیزدهم تا 
کنون ۱۸۳ هزار واحد نهضت ملی مســکن در 
بافت های فرســوده به مرحله نوسازی رسیده 
که با توجه به طرح های تشــویقی، آمار صدور 
پروانه بافت ها طی ماه های اخیر شــتاب قابل 
توجهی به خود گرفته اســت. معاون وزیر راه و 
شهرسازی با بیان این که ۱۶۰۰ واحد مسکونی 
در بافت فرسوده استان البرز تکمیل شده است 
گفت: این واحدها عمدتا در محله پشــت خط 
حصار کرج قرار دارد. هم چنین به دلیل پایین 
بودن ســرانه های خدماتی در این محله چهار 
پروژه را ساختیم که شامل پایگاه امداد و نجات و 
آموزش های شغلی، کلانتری، درمانگاه و شبکه 
فاضلاب شهری اســت. این طرح ها در آینده 

نزدیک رسما به بهره برداری می رسد.

اتصال ۵ میلیون خانوار به شبکه 
فیبر نوری 

معاون راهبردی و توســعه بازار سازمان تنظیم 
مقررات و ارتباطات رادیوئی از اتصال بیش از پنج 
میلیون خانوار به شبکه فیبر نوری در کشور خبر 
داد. مهدی روحانی نژاد ۱۳ دی ماه در آیین اجرای 
طرح توسعه فیبر نوری خراسان شمالی، اظهار کرد: 
دولت سیزدهم از ابتدای شــروع به کار در تلاش 
بود تا شــرایط را برای اتصال مردم به فیبر نوری 

فراهم کند.
وی افزود: در این راستا اقدامات اولیه انجام شد و 
اصل کار اجرایی نیز امسال به مرحله اجرا رسید 
تا بتوانیم کاری که در دنیا و کشورهایی به وسعت 
ایران ۱۰ سال طول می کشــد را ظرف سه سال 

انجام دهیم.
وی تاکید کرد: در این راستا قصد داریم ۲۰ میلیون 
خانوار را به شبکه فیبر نوری متصل کنیم که کاری 
پر حجم و اساسی محسوب شده و نیازهای ارتباطی 
کشور را تا سال های متمادی برطرف می کند. وی 
ادامه داد: پروژه ایجاد ۲۰ میلیون پورت در کشور 
در حال حاضر ۳۰ درصد پیشرفت داشته و تاکنون 

در ۲۰۰ شهر اجرایی شده است.
روحانی نژاد با بیان اینکه استان گلستان در سفر 
ریاست جمهوری به عنوان نخستین استان کشور 
به طور کامل تحت پوشش شبکه فیبر نوری قرار 
گرفت، گفت: از امروز اجرای شبکه فیبر نوری در 
کل شهرهای خراسان شمالی به شرکت مخابرات 
ایران و شهر بجنورد به عنوان مرکز استان به شرکت 

شاتل ابلاغ شده است.
معاون راهبردی و توســعه بازار سازمان تنظیم 
مقررات و ارتباطات رادیوئــی بیان کرد: این ابلاغ 
بیانگر این اســت که اپراتورهای متولی نباید به 
صورت نقطه ای در شهرها اقدام به انجام کار کنند 
بلکه باید خدمات به صورت متوازن در تمام شهر 

ارائه شود.
به گفته وی، با اجرای شــبکه فیبر نوری حداقل 
سرعت مشترکان اینترنت ۱۰۰ مگابیت بر ثانیه 
و حداکثر آن نیز بر اساس درخواست متقاضی به 
یک گیگا بیت بر ثانیه خواهد رسید. وی بیان کرد: 
اپراتورها موظف هستند پروژه های شهرهای ابلاغ 
شده به آن ها را ظرف مدت شش ماه تحت پوشش 
قرار دهند و ۳۰ درصد از ظرفیت های ایجاد شده را 

نیز در اختیار سایر اپراتورها بگذارند.

اخبار
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صندوق بین المللی پول با بررسی چشم انداز ۱۲ 
شاخص کلان اقتصاد ایران درسال جدید میلادی، 
اقتصاد ۱۸۰۰ میلیارد دلاری، کاهش تورم به ۳۲ 
درصد، افزایش ۷ درصدی صــادرات و کاهش ۸ 
درصدی واردات برای ایران را در این ســال پیش 
بینی کرد. به گزارش تسنیم، صندوق بین المللی 
پول در گزارشی به بررسی چشم انداز اقتصاد ایران 
در ســال جدید میلادی پرداخته و از پیش بینی 
رشد و بهبود ۸ شاخص کلان اقتصاد ایران در این 

سال خبر داده است.
بر اساس پیش بینی این نهاد بین المللی اقتصاد 
ایران در سال جدید میلادی ۱۸۰۰ میلیارد دلاری 
خواهد شد و ارزش تولید ناخالص داخلی ایران بر 
اساس شاخص قدرت خرید در این سال با افزایش 
۸۳ میلیارد دلاری نســبت به سال قبل به ۱۸۰۸ 

میلیارد دلار خواهد رسید.

ارزش تولید ناخالص داخلی ایران بر اساس قیمت 
های جاری نیز ۲۰ میلیارد دلار نســبت به سال 
۲۰۲۳ افزایش خواهد یافت و از ۳۶۶ میلیارد دلار 
در این سال به ۳۸۶ میلیارد دلار در سال ۲۰۲۴ 
می رسد. به همین ترتیب تولید ناخالص داخلی 
ســرانه ایران بر اساس شــاخص قدرت خرید به 
۱۶۵۲9 دلار می رسد که این رقم نسبت به سال 
قبــل ۲۴۰ دلار معادل ۱.۵ درصد رشــد خواهد 

داشت.
این گزارش با پیش بینی تداوم روند رشد اقتصاد 
ایران در سال ۲۰۲۴ رشد اقتصادی ایران در این 
ســال را ۲.۵ درصد پیش بینی کرده اســت. این 
رقم برای ســال پیش ۳ درصد برآورد شده است. 
صندوق بین المللی پول پیش بینی کرده است نرخ 
تورم ایران در سال جدید میلادی با کاهش قابل 
توجه نسبت به سال قبل مواجه شود و از ۴۷ درصد 

در سال ۲۰۲۳ به ۳۲ درصد در سال ۲۰۲۴ برسد 
که کاهش ۱۵ درصدی خواهد داشت.

در حالی که صــادرات کالا و خدمــات ایران در 
سال ۲۰۲۳ بر اساس برآورد صندوق بین المللی 
پول افت ۲ درصدی داشــته این نهاد انتظار دارد 
صادرات کالا و خدمات ایران در ســال ۲۰۲۴ با 
رشد ۷ درصدی مواجه شود. از سوی دیگر واردات 
کالا و خدمات ایران که در ســال قبل ۱۵ درصد 
کاهش یافته بود در سال جدید نیز ۸ درصد کاهش 

خواهد یافت.
تراز حساب های جاری ایران نیز در سال ۲۰۲۴ به 
میزان ۱.۶ میلیارد دلار بیشتر از ۲۰۲۳ خواهد بود 
و به ۱۴.۱ میلیارد دلار می رسد. در سال گذشته 
این رقم ۱۲.۵ میلیارد دلار برآورد شــده اســت. 
صندوق بین المللی پول پیش بینی کرده است نرخ 
بیکاری ایران در سال جدید اندکی بیشتر از سال 

گذشته باشــد و به 9.۶ درصد برسد. نرخ بیکاری 
ایران در ســال ۲۰۲۳ بالغ بر 9.۴ درصد محاسبه 
شده اســت. بر اســاس این گزارش درآمد دولت 
ایران نیز در سال ۲۰۲۴ به معادل ۸.۴ درصد تولید 
ناخالص داخلی خواهد رسید که بیشتر از سال قبل 
است. درآمد دولت در سال قبل معادل ۸.۲ درصد 

تولید ناخالص داخلی بوده است.
بدهی ناخالص دولت ایران در سال ۲۰۲۴ تغییر 
محسوسی نســبت به ســال قبل نخواهد داشت 
و در ســطح معادل ۳۰.۵ درصــد تولید ناخالص 
داخلی باقــی خواهد ماند. این گــزارش کل پس 
اندازهای ناخالص ملی در ایران طی سال ۲۰۲۳ 
را معــادل ۴۲.۳ درصد تولیــد ناخالص داخلی 
برآورد کرده و از احتمال کاهش این رقم به معادل 
 ۴۲.۱ درصد تولید ناخالص داخلی در سال ۲۰۲۴ 

خبر داده است .

مدیر ســرمایه گذاری و کســب وکار شــرکت ملی 
نفت ایران گفت:بــرای توســعه میدان های گازی 
گردان،خارتنگ، پازنان و میدان نفتی آذر قراردادهایی 
به ارزش بیش از ۲میلیارد دلار به صورت رســمی به 
زودی امضا می شود. به گزارش وزارت نفت، فریدون 
کردزنگنه گفت: به منظور اجرای طرح های توسعه 
میدان های گازی کشور و با هدف تعدیل ناترازی گاز، 
شرکت ملی نفت ایران از زمستان سال ۱۴۰۰ نسبت 
به آغاز مذاکره با هلدینگ های پتروشیمی اقدام کرده 
که این مذاکرات اردیبهشــت ماه امسال به امضای 
تفاهم نامه همکاری منجر و متعاقب آن موافقت نامه ها 
و قراردادهای محرمانه به منظور انجام مطالعات و تهیه 
طرح های توسعه )DPOP( به عنوان پیش نیاز امضای 
قراردادهای بالادســتی بــا هلدینگ های متقاضی 

سرمایه گذاری امضا شد.
وی افزود: توسعه مخزن مارون خامی از سوی شرکت 
صنایع پتروشــیمی خلیج فارس، توسعه میدان های 
گازی گردان، خارتنگ و پازن با مشارکت گروه باختر، 
پتروفرهنگ و شــرکت پارس پترو زاگرس و توســعه 

مخزن گازی قلعه نار و میدان نفتی آذر توسط هلدینگ 
اهداف و شرکت مهندسی و ساختمان نفت از میدان های 
تعیین شده برای توســعه در چارچوب سرمایه گذاری 
شرکت های پتروشیمی اســت. مدیر سرمایه گذاری 
و کسب وکار شــرکت ملی نفت ایران با بیان اینکه از 
سه تفاهم نامه یادشــده، مطالعات مورد نیاز از سوی 
هلدینگ های پتروشیمی باختر و اهداف به ترتیب برای 
توسعه میدان های گازی گردان، خارتنگ، پازنان و میدان 
نفتی آذر انجام شده است، اظهار کرد: مذاکره های فنی، 
مالی و قراردادی مربوطه نیز مراحل پایانی خود را طی 
کرده است و به زودی پس از نهایی شدن و حل وفصل 
موضوعات باقی مانده، قراردادهــای مربوطه به ارزش 
بیش از ۲ میلیارد دلار به صورت رسمی امضا می شود. 
مدیر سرمایه گذاری و کسب وکار شرکت ملی نفت ایران 
اظهار کرد: در همین زمینه شرکت ملی مناطق نفت خیز 
جنوب نسبت به دعوت از شرکت های پتروشیمی و ارائه 
مشخصات میدان های نفتی و گازی برای سرمایه گذاری 
و توسعه اقدام کرده است که پس از نهایی شدن توافق ها 

در این باره اطلاع رسانی خواهد شد.

رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: برای قیمت بنزین 
باید در یک سطح قانونگذاری تصمیم گیری شود و 
شورای سران قوا برای مسایل اضطراری تصمیم گیری 
می کند. داود منظور در حاشیه جلسه هیات دولت و 
در جمع خبرنگاران گفت: پیشــنهادات کمیسیون 
های تخصصی مجلس در خصوص لایحه بودجه به 
کمیســیون تلفیق می رود و سپس در صحن علنی 
مطرح می شــود. وی افزود: افزایش قیمت ها رابطه 
متقابل با دستمزدها دارد وقتی دستمزدها افزایش 
می یابد اعم از بخش های دولتی و غیر دولتی، خود به 
خود در قیمت ها هم منعکس می شود بنابراین بین 

اینها باید تعادل ایجاد کنیم.
رئیس سازمان برنامه و بودجه عنوان کرد: دنبال آن 
هستیم تا قیمت ها را به روند بلندمدت برگردانیم. 
منظور ادامه داد: بــا توجه به اینکه افزایش هزینه ها 
را شاهد بودیم، باید افزایش دستمزدها را هم داشته 
باشــیم. وی بیان کرد: تصمیــم ارزی اخیر عراق به 
تنظیم گری جدید بوده و وزارت صمت هم بر اساس 
این سیاست ها، تبادلات را تنظیم گری می کند. رئیس 

سازمان برنامه و بودجه تصریح کرد: برای ۳ ماه آخر 
سال تصمیم گرفتیم تا تخصیص منابع به پروژه های 

عمرانی سرعت بگیرد.
منظور خاطرنشــان کــرد: لایحه بودجــه ۱۴۰۳ 
دوقسمتی اســت و در حال آماده سازی بخش دوم 
هستیم تاکنون ۸ جلســه برای تنظیم بخش دوم 
داشــته ایم در روزهای آینده وارد مذاکره با وزرا می 
شویم. وی یادآور شد: موضوع قیمت بنزین باید در یک 
سطح قانونگذاری تصمیم گیری شود و شورای سران 
قوا برای مسایل اضطراری است. رئیس سازمان برنامه 
و بودجه اظهار کرد: ســامان دهی بازار انرژی نیاز به 
سیاست پایدار دارد و در سطح رابطه دولت و مجلس 

باید پیش بینی شود.
منظور ادامه داد: افزایش قیمت سوخت باید در منابع 
هدفمندسازی یارانه ها پیش بینی شود آنچه ما در 
این لایحه دیده ایم، ۱۰ درصد افزایش منابع هدف 
مندی است اما درباره ترکیب آن تصمیم نگرفته ایم، 
در بحث سیاست قیمتی سوخت در لایحه بودجه، 

تصمیمی نگرفته ایم.

معاون وزارت صمت با بیان اینکه ثبت موجودی طلا و 
ثبت کد ملی خریدار از اساس در قانون سامانه مودیان 
مالیاتی نبوده و در این رابطه ســوء تفاهم شــده است، 
گفت: اعتراضات صنف طلا با تعامل و رفع سوء تفاهم ها 
 حل شد و قانون سامانه مودیان مالیاتی هم بدون تاخیر 

اجرایی می شود.
علیرضا شاهمیرزایی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: 
ثبت اطلاعات موجودی اولیه طلا و ثبت کد ملی خریدار 
نهایی هیچکدام الزامی نیست و ثبت در یک سامانه کافی 
است. بنابراین اصناف فعال در حوزه فروش طلا متوجه 
شدند که هیچ مشکلی برای آن ها ایجاد نمی شود و سوء 

تفام ها رفع شد.
وی با تاکید بر اینکه در ماه های اخیر هیچ ابلاغی غیر از 
اجرای سامانه مودیان انجام نشده، گفت: اما عده ای شبهه 
ایجاد کردند و سعی کردند القا کنند که اختلاط سامانه ها 
رخ داده و مشکل سیستمی وجود دارد. اما الان که مسئله 

غیرواقعی مرتفع شده، موضع دیگری دارند. این در حالی 
است که صرفا با تعامل و رفع سوء تفاهم موضوع حل شده 
و از اساس قرار نبوده که اجرای پروژه  ای دیگر با اجرای 

سامانه مودیان مخلوط شود.
معاون تجارت و خدمات وزارت صمت درباره خبر تعویق 
سه ماهه اجرای قانون نیز گفت: این خبر درست نیست و 
این مهلت سه ماهه، برای وزارت صمت و سازمان مالیاتی 
تعیین شده که سامانه جامع تجارت و سامانه مودیان را 
کاملا با یکدیگر یکپارچه  کنند. اما در اجرای قانون سامانه 
مودیان، هیچ تاخیری ایجاد نشده و این قانون به صورت 
صددرصد اجرایی می شود و اصناف طلا هم این موضوع 

را پذیرفته اند.
وی همچنین با تکذیب این خبر که فاز جدید ســامانه 
جامع تجارت همزمان با سامانه مودیان اجرایی شده و 
اختلالی ایجاد کرده، گفت: از ماه ها قبل بین سامانه های 
صمت و سامانه مودیان مالیاتی اتصال وجود داشته و دارد 

و تنها در برخی بخش ها باید یکپارچه ســازی کامل تر 
شــود تا همه فعالان یک پنجره واحد ببینند. بنابراین 
سه ماه فرصت تعیین شد تا این یکپارچه سازی انجام 
شود. ولی برخی در اخبار القا کردند که قرار است پروژه 
دیگری همزمان با پروژه سامانه مودیان اجرایی شود که 
این موضوع تکذیب می شود. در ماه های اخیر و در سال 
جاری هیچ ابلاغی از طرف وزارت صنعت، معدن و تجارت 

در این خصوص وجود نداشته است.
شاهمیرزایی با تاکید بر اینکه خبر مالیات ۲۵ درصدی 
بر موجودی طلا نیز خبر غلطی بود، تصریح کرد: چنین 
چیزی در قوانین مالیاتی کشور نیست و قانون مالیات 
عایدی ســرمایه هم هنوز نهایی نشــده و بسیاری از 
دستگاه ها و نهادها با مشمول شدن طلا در آن مخالف 
هســتند. طبق قوانین موجود هرکس خرید یا فروش 
طلای خود را شفاف سازی کند، مورد حمایت و تشویق 
قرار خواهد گرفت. مردم هم همیشه در هنگام خرید طلا 

مطالبه سند و فاکتور رســمی می کنند تا از عیار طلا و 
تقلبی نبودن کالای فروخته شده کسب اطمینان کنند، 
بتوانند از طلای خود به عنوان تضمین اســتفاده کنند 
و وام بگیرند و از مزیت ســرمایه گذاری در طلا هم بهره 
ببرند. بنابراین اینکه برخی در اخبار اعلام کرده اند دولت 
میخواهد بابت افزایش قیمت طلا ناشی از تورم، از کسی 

مالیات بگیرد چنین موضوعی مطرح نیست.
معاون وزیر صمت همچنین از توافق با اصناف طلا خبر 
داد و گفت: فعالان این حــوزه اکنون به طور دقیق آگاه 
شــدند که نیازی به ثبت موجــودی اولیه طلای خود 
ندارند و همچنین طلافروشان الزامی به گرفتن کد ملی 
مشتری خود ندارند. ایجاد سوء تفاهم و نگرانی در شروع 
اجرای یک پروژه عظیم مثل ســامانه مودیان مالیاتی، 
طبیعی است و به معنی آن نیست که آموزش و فرهنگ 
سازی انجام نشده است و در حال حاضر هم این نگرانی ها 

برطرف شده است.

صندوق بین المللی پول اعلام کرد:

چشم انداز مثبت ۸ شاخص کلان اقتصاد ایران 

قانونگذار باید برای قیمت بنزین تصمیم گیری کندامضای قرارداد توسعه ۴ میدان نفتی و گازی در آینده نزدیک

ثبت موجودی طلا در سامانه الزامی نیست

گروه اقتصاد ایران وجهان
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تناسب بین عرضه و تقاضای مسکن
حسن محتشم، کارشناس مسکن

برخی از هلدینگ ها، شرکت های بزرگ و بانک ها سرمایه های 
عظیمی را به خرید و فروش مســکن اختصاص داده اند. این 
تقاضای کاذب طی سال های گذشــته اثرات منفی در بازار 
مسکن ایجاد کرده که باید کنترل شود. اگر دولت بتواند حجم 

نقدینگی را به سمت تولید ببرد خوب است.
کاری که دولت باید انجام بدهد این است که ابتدا رشد نقدینگی 
را کنترل کند. اقدامات بعدی باید افزایش تولید و اشتغال باشد. 
از طرف دیگر بخش ساخت و ساز تقویت شود. در حال حاضر 
تولید مسکن به یک سوم وضعیت نرمال رسیده است. فشار 
تقاضا فقط با رشد ساخت و ساز از دوش بخش مسکن برداشته 
می شود. یکی از مهم ترین  راهکارها برای تعادل بخشی به بازار 
مسکن را ایجاد تناسب بین عرضه و تقاضا است. وقتی مسکن 
به اندازه  کافی وجود ندارد قیمت آن از توان متقاضیان مصرفی 

خارج می شود. بنابراین فشار به بازار اجاره افزایش می یابد.
ازار مسکن هم از یک شرایط عمومی اقتصاد پیروی می کند که 
ناشی از تورم است. یعنی قیمت زمین یا دستمزد نیروی انسانی 
یا خدمات بالا می رود و مجموع این موارد می شود قیمت یک 
آپارتمان یا ساختمان. یک ارزش افزوده هم برای سازنده باید 
باشد. قیمت تمام شده به اضافه ضریب سود متعارف می شود 
قیمت واقعی مسکن. اما زمانی که تولید کم می شود و عرضه 
پایین می آید، قیمت ها افزایش پیدا می کند. این امر در مورد 

بازار مسکن هم صحت دارد.
دولت به این واقعیت رسیده که اقشار پایین و متوسط نمی توانند 
از طریق بازار، نیاز خود را به مسکن تامین کنند. بنابراین طرح 
نهضت ملی مسکن را در دســتور کار قرار داده  است. به نظر 
می رسد در یک سال گذشته این برنامه آن طورکه جامعه توقع 
داشت جلو نرفته است. علت این اســت که دولت ها معمولا 
کارفرمای خوبی نیستند و باید پروژه ها را به بخش خصوصی 

بدهند.
دولت باید به گونه ای مدیریت کند که جلوی تورم را بگیرد. 
مطمئنا در شرایطی که درآمد پایین و هزینه ها بالا است، ارزش 
پول ملی پایین می آید، تورم ایجاد می شود و در نتیجه قدرت 
خرید مردم هم کاهش پیدا می کند و در نهایت چنین وضعیتی، 
کاهش اشتغال و فقر عمومی را در پی دارد. عدم ارائه آمار هم راه 

حل صحیحی برای پیشگیری از تورم نیست.
مسکن مانند سایر کالاها بسته به وضعیت گردش نقدینگی 
است. دولت تنها برای مدتی می تواند نقدینگی را در بانک ها 
متوقف کند اما در دوره توقف بایــد معادل زمان توقف با نرخ 
متعارفی که از سوی بانک مرکزی اعلام می شود، بهره بدهد. 
بانک ها نمی توانند پول را نگه دارند و سودش را بدهند، بدون آن 

که از آن درآمدزایی کنند.

مدیرکل دفتر بازرســی و نظــارت وزارت جهاد 
تغییر قیمت حبوبــات را غیرقانونی اعلام کرد 
و گفت: به زودی نرخ مصوب حبوبات از ســوی 
سازمان حمایت اعلام می شود. مسعود امراللهی 
گفت: هفته گذشته ارز واردات حبوبات با تصمیم 
معاونت توسعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی از 
تالار یک به دو انتقال یافته بود، که به دستور وزیر 

جهاد کشاورزی، مجددا به تالار یک بازگشت.
او صرفه جویی ارزی را علت اصلی تغییر تالار ارز 
تخصیصی واردات حبوبات اعلام کرد و افزود: این 
تغییر در زمانی نامناسب صورت گرفت و همین 
امر باعث التهاب در بازار حبوبات شد، به همین 
دلیل وزیر جهاد کشاورزی ضمن ورود به موضوع، 

ارز واردات حبوبات را به تالار اول بازگرداند.

مدیرکل دفتر بازرســی و نظارت بــر کالاهای 
اساسی ادامه داد: هیچ گونه وارداتی با ارز تالار دوم 
صورت نگرفته و همچنان واردات با ارز تالار یک 

)قدیم( انجام می شود.
او با بیان اینکه هرگونه تغییــر قیمت حبوبات 
غیرقانونی اســت، گفت: با افزایــش تمهیدات 
نظارتی هرگونه گرانفروشی، احتکار و ممانعت از 
عرضه و فروش حبوبات توسط بازرسان رصد شده 
و در صورت مشاهده از ســوی بازرسان برخورد 
قانونی صورت گرفته و پرونده برای رســیدگی 
به ســازمان تعزیرات حکومتی ارجاع می شود. 
امرالهی گفــت: به زودی نــرخ مصوب حبوبات 
 از سوی ســازمان حمایت از مصرف کنندگان و 

تولید کنندگان اعلام می شود.

بنابر آمــار اعلامی در ۸ ماهه امســال صادرات 
انواع آبزیــان با افزایش ۱۴ درصدی نســبت به 
مدت مشابه گذشــته از ۱۱۶ هزار به ۱۳۲ هزار 

تن رسید.
نگاهی به وضعیت صادرات محصولات شیلاتی 
در هشت ماهه نخست سال ۱۴۰۲ نشان می دهد 
که مجموع ارزش صادرات آبزیان امســال رقم 
۲۳۵ میلیــون دلار و ارزش واردات نیــز در این 
مدت ۴۰ میلیون دلار بوده که با مقایســه این 
ارقام، تراز بازرگانی خارجی آبزیان مثبت ۱۹۵ 

میلیون دلار است.
بر اساس این گزارش ارزش صادرات آبزیان کشور 
در هشت ماهه امســال با ۶ درصد رشد نسبت 
به مدت مشابه گذشته از ۲۲۱ به ۲۳۴ میلیون 
دلار رســید .همچنین از نظر وزنی طی هشت 
ماهه امسال صادرات انواع آبزیان با افزایش ۱۴ 
درصدی نســبت به مدت مشابه گذشته از ۱۱۶ 

هزار به ۱۳۲ هزار تن رسید .

در این مدت خــوراک آبزیان بــا ۴۳.۱۰۷ تن 
بیشترین، میگو با ۱۹.۱۸۷، یال اسبی با ۱۹۶۰۰ 
تن، ماهــی کپور با ۱۰۴۶۷ و قــزل آلا با ۹۴۸۸ 
تن در رده های بعــدی محصولات صادراتی قرار 
دارند. لازم به ذکر است بر این اساس ۷۰ درصد 
صادرات محصولات شیلاتی ایران به چهار کشور 
عراق )۳۹ هزار تن(، چین )۲۲ هزار تن(، امارات 

)۲۱ هزار تن ( و روسیه )۱۰ هزار تن( انجام شد.
مطابق آمار میزان واردات محصولات شــیلاتی 
به کشــور در هشت ماهه ســال ۱۴۰۲ بیش از 
۱۲ هزار تن و به ارزش ۴۰ میلیون دلار اســت. 
همچنین واردات محصولات شــیلاتی از لحاظ 
وزنی رشــدی نزدیک به صفر درصد و از لحاظ 
ارزشی یک درصد نســبت به مدت مشابه سال 
گذشته کاهش داشته است . لازم به ذکر است؛ 
۸۹ درصد ســهم واردات متعلق به تون ماهیان 
است که هشت درصد از نظر وزنی نسبت به مدت 

مشابه سال گذشته رشد داشته است.

ســخنگوی صنعت آب گفت: بارش های پاییزه 
مناسب نبوده و ســهم ذخایر برفی پایین است 
و ورودی سدها از این موضوع متاثر است. فیروز 
قاسم زاده، سخنگوی صنعت آب اظهار داشت: 
ورودی آب به سدهای تهران در سال آبی جاری 
مناســب نبوده و در حال حاضر مجموع ذخایر 
سدهای پنج گانه تأمین آب شرب تهران حدود 

۱۵درصد است.
وی افزود: از سوی دیگر سال گذشته در این وقت 
سال، بارش های نسبتا خوبی داشتیم و با بارش 
برف، ذخایر برفی در تهران پشتوانه تأمین آب بود 

که امسال این بارش ها و ذخایر برفی را نداریم.
سخنگوی صنعت آب با بیان اینکه وضعیت ذخایر 
سدهای سامانه شرق تهران شامل سدهای لار، 
ماملو و لتیان از وضعیت ذخایر ســدهای غرب 
تهران شــامل امیرکبیر و طالقان نامناســب تر 

اســت، گفت: ادامه این روند کاهش ورودی آب 
به ســدها می تواند محدودیت های جدی ایجاد 
نماید و اگر روند بارش ها به همین صورت ادامه 
یابد، باید توجه بــه مدیریت مصرف آب در تمام 
بخش های مصرفی و توسط تمام ارکان جامعه، 
جدی تر از قبل باشد تا بتوانیم تأمین آب پایدار 
بویژه در بخش شرب داشته باشیم. بدیهی است 
اهمیت این موضوع در کلانشــهرها نظیر تهران 
بالاتر است. وی افزود: البته راهکارهایی در حوزه 
مدیریت مصرف در سال گذشته بکار گرفته شد 
و امسال نیز برنامه منسجم تری توسط شرکت 
مهندسی آب و فاضلاب کشور تدوین شده است و 
درحال پیاده سازی است که می تواند به پایداری 
شبکه آب تهران کمک کند، بی شک مهمترین 
اقدام در شرایط فعلی، توجه همگان به مدیریت 

مصرف آب است.

اکبر پازوکی، رئیس اتحادیه صنف فروشــندگان لوازم خانگی 
تهران عمده مشــکلات صنف را معطوف به فعالیت ســراها و 
فروشگاه های بزرگ دانسته و در این میان از عملکرد سازمان 
تعزیرات و سایر نهادها در رسیدگی به این معضل نقد می کند.

عمده مشکلات اصنافی که با فروش و تولید لوازم خانگی سر و 
کار دارند به سراهای ایرانی و فروشگاه های بزرگی ختم می شود 
که این روزها با داشتن امکانات عدیده، انواع تسهیلات و امکانات 
تبلیغاتی ویژه، اصناف کشــور را به ســوی ورشکستگی سوق 
داده اند. رئیس اتحادیه صنف فروشندگان مصنوعات نفت سوز، 
گازسوز و الکتریک)لوازم خانگی( هم عمده مشکل صنف خود 
را فعالیت همین ســراها و فروشــگاه ها می داند. اکبر پازوکی 
به پایگاه اطلاع رســانی اتاق اصناف تهران، عمده مشکلات را 
معطوف به همین سراها می داند و در کنار آن در خصوص گرانی 
قیمت، رکود بازار و عدم استقبال مردم هم ضمن نقد بر سازمان 

تعزیرات و سایر نهادها، توضیحاتی ارائه می دهد.
رئیس اتحادیه صنف فروشندگان لوازم خانگی تهران، اوضاع و 
احوال خوبی را برای صنف تصور نمی کند و خبرمی دهد که در 
حال حاضر، رکود حداقل به ۹۰ درصد رسیده است. پازوکی، 
اظهار تاســف می کند که »متاســفانه با نامه نگاری هایی هم 
که داشتیم و از مسئولان جواب خواســتیم تا الان هیچ پاسخ 

قانع کننده ای به ما ندادند.«
او با اشاره به رونق قسطی  فروشی در سراها و فروشگاه های بزرگ، 
می گوید: اعتبارات بانک ها به این قسم فروشگاه ها خیلی بیشتر 
شده و با اینکه ما معضلات صنف را گفته ایم و این همه راجع به 
آن حرف زده ایم؛ اما مثل اینکه کسی نمی خواهد پیگیری کند!«

رئیس اتحادیه صنف فروشندگان لوازم خانگی تهران، توضیح 
می دهد که »با شــرکت های تولیدکننده جلسه گذاشته ایم، 
بعضی شرکت ها همکاری می کنند و کالا را به همان شکلی که 
در اختیار فروشگاه ها قرار می دهند به ما هم تحویل  دهند؛ اما به 
هر صورت، کلیت قضیه به  خاطر تبلیغات عوام فریبانه  در رادیو 
و تلویزیون و بیلبوردهای سطح شهر در نهایت به ضرر اصناف 

تمام می شود.«
پازوکی با اشاره به نداشتن قدرت خرید مردم، می گوید که این 
فروشگاه ها از مردم سوءاســتفاده می کنند؛ سوءاستفاده هایی 
که در کشاندن مردم به این سراها و فروشگاه های بزرگ نمود 

پیدا می کند.

او می گوید: شما الان برای گرفتن وام به بانک ها بروید، ببینید 
آیا وام دارند به شــما بدهنــد؟ الان دو بانــک تبلیغ دروغین 
می کنند که ما ۳۰۰ و ۲۰۰ میلیون وام با دو درصد می دهیم! 
بروید بپرسید شرایط شان چیست؟ چند درصد پول باید سپرده 
کنید و از آن طرف دو ضامن می خواهند و شش ماه پول تان باید 
بلوکه شود و گردش مالی داشته باشید؛ خب کسبه هم همین 
مردمند؛ آن ها نگاه می کنند می بیننــد در بانک ها نمی توانند 

تعاملی که فروشگاه های بزرگ با بانک ها دارند را انجام دهند.
به گفته رئیس اتحادیه صنف فروشندگان لوازم خانگی تهران 
الان یک عملیات معکوس انجام می شود؛ کالایی که به سراها 
می رود، به عرضه برمی گردد و به  قیمت بســیار پایین تری که 
من بنکدار و کاسب از شرکت ها خرید می کردم به بازار می رود 
و این  باعث آشفتگی بازار و عدم اطمینان کسبه به دولت و به 

بانک ها می شود.
اما در کنار مشکلات سراهای ایرانی و فروشگاه های بزرگ، صنف 
فروشندگان مصنوعات نفت سوز، گازســوز و الکتریک)لوازم 
خانگی( تهران با مشکلات دیگری که گریبانگیر همه صنوف 
دیگر هم هستند، یعنی گرانی قیمت، رکود بازارو عدم استقبال 

مردم هم مواجه است.
رئیس اتحادیــه این صنف، می گوید: بــالا رفتن قیمت ها یک 
خودزنی است. او می پرسد: ســازمان حمایت کجاست؟ فقط 
بلدند بروند فروشگاه های بزرگ و ســراهای ایرانی را بازرسی 

کنند بگویند این کالا استاندارد دارد یا ندارد؟
پازوکــی، همچنین می پرســد: تعزیرات چرا تا حــالا به این 
فروشــگاه ها نرفته و راجع به قیمت ها، پــرس وجو نکرده اند؟ 
یگان های نظارتی کجا هستند فقط بلدند به مغازه های سطح 
شهر بروند که چرا تا حالا به این فروشگاه های بزرگ نرفته اند؟ 
چرا نمی روند ببیند چــه کالاهایی با چــه قیمت هایی دارند 

می فروشند؟
او در خصوص مســئله قیمت هم می گوید که »اصناف تعیین 
کننده قیمت نیســتند؛ الان یک ماه و نیم است که از سازمان 
حمایت در صنف لوازم خانگی خبری نیســت! شما به سامانه 

۱۲۴ سری بزنید و ببینید قیمت ها برای چه زمانی هستند؟
پازوکی می گوید: در چنین شــرایطی مردم سردرگم هستند، 
کاسبان هم همین طور و ما در حال حاضر نمی دانیم برای رهایی 

از این وضعیت چه کاری باید کرد؟

محمد ولدخانی، رئیس اتحادیه بنکداران پارچه )طاقه فروشان( تهران با بیان 
اینکه فصل زمستان آنقدر سرد نبود و ما شاهد برف و بارانی نبودیم، گفت: با 
شرایط پیش آمده همه پارچه های زمستانی به انبار رفتند؛ تولیدکننده ها 

هم تولید کردند؛ اما نتوانستند اجناس خود را بفروشند.
این زمستان در کنار رکود، تورم و گرانی همه ســال های گذشته، با یک 
مشکل دیگر همراه بود و آن هم گرمایی بود که در سرما به وقوع پیوست و 
بالاترین درجه از گرما در زمستان را رکود زد. این اتفاق علاوه بر تاثیرگذاری 
بر زیست شــهروندان ایرانی به لحاظ محیط زیستی بر فعالیت و عملکرد 
برخی اصناف هم تاثیر خاص گذاشــته اســت؛ خصوصا صنف بنکداران 
پارچه)طاقه فروشــان( تهران محمد ولدخانی، رئیس اتحادیه این صنف 
به پایگاه اطلاع رسانی اتاق اصناف تهران، می گوید: اعضای اتحادیه صنف 

بنکداران پارچه)طاقه فروشان(، معمولا یک یا دو فصل جلوتر از تولید، پارچه 
لازم را از کارخانجات یا از طریق واردات تهیه وعرضه می کنند.

او با توضیح اینکه فصل زمستان آنقدر سرد نبود و ما شاهد برف و بارانی هم 
نبودیم، می گوید که همه پارچه های زمستانی به انبار رفتند؛ تولیدکننده ها 
هم تولید کردند؛ اما نتوانستند اجناس خود را بفروشند. رئیس اتحادیه صنف 
بنکداران پارچه)طاقه فروشان( تهران، با اشاره به دپوی پارچه های زمستانی 
در انبارمی گوید: فصول تغییر کرده و دیگر زمستان ها مثل گذشته ها سرد 
نیســتند. ولدخانی ادامه می دهد که »ســال بعد؛ هم این پارچه ها از مد 
می افتند و هم هزینه های سربار انبارها به سایر هزینه های ما اضافه می شوند.
دومین مسئله ای که رئیس اتحادیه صنف بنکداران پارچه)طاقه فروشان( 
تهران به آن اشاره می کند، رکودی است که از اول سال بر صنف حاکم بوده 

و این مســئله نه تنها در مورد این صنف که برای همه اصناف وجود دارد. 
ولدخانی توضیح می دهد که با بالا رفتن قیمت ها، گرانی، رکود و تورم، حتی 
پوشــاک هم از اولویت های اصلی مردم حذف شده و جای خود را به سایر 
هزینه های ضروری تر نظیر خورد و خوراک روزانه داده است و به همین دلیل 

این صنف بسیار تحت تاثیر وضعیت حاکم قرار گرفته است.
از طرفی بحث پوشــاک قاچاق مطرح می شــود؛ ضمن اینکه این قسم 
کالاها در فضای مجازی به فروش می رســند آن هم بــا قیمت های ارزان 
و کســی هم جلودارشــان نیســت و این رویه به تولیدکننــده و صنف 
بنکــداران پارچه)طاقه فروشــان( ضرر و آســیبی جبران ناشــدنی زده 
 اســت. به این دلیل که تولید یک جنس با قیمت بالاتری تمام می شــود

 تا قاچاق آن از خارج از کشور.

تولیــد موتورســیکلت در کشــور در ۹ ماهــه ابتــدای 
امســال نســبت بــه مدت مشــابه ســال گذشــته ۳۷ 
درصــد رشــد داشــته اســت. در ۹ ماهه ابتدای ســال 
 ۱۴۰۲ در مجمــوع ۴۳۵ هــزار و ۷۳۵ دســتگاه 
موتورسیکلت در کشــور تولید شــد  که با توجه به تولید 
۳۱۸ هــزار و ۴۸۲ دســتگاه موتورســیکلت در ۹ ماهه 
ابتدای ســال گذشــته، تولید موتورســیکلت در ۹ ماهه  
 امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۳۷ درصد رشد 

داشته است.
با توجه به تولید ۱۸۲ هزار و ۹۷۴ دستگاه موتورسیکلت در 
۹ ماهه سال ۱۴۰۰ تولید موتورسیکلت در ۹ ماهه ابتدای 

امسال نسبت به ۹ ماهه ابتدای سال ۱۴۰۰ در مجموع ۱۳۸ 
درصد رشد داشته است.

در ۹ ماهه ابتدای سال ۱۳۹۹ در مجموع ۱۴۸ هزار  و ۲۹۴ 
دستگاه و در ۹ ماهه ابتدای سال ۱۳۹۸ در مجموع ۷۹ هزار 
و ۷۰۹ دستگاه موتورسیکلت تولید شده است. در ۹ ماهه 
ابتدای ســال ۱۳۹۷ در مجموع ۸۶ هزار و ۲۱۳ دستگاه و 
در ۹ ماهه ابتدای سال ۱۳۹۶ نیز ۷۳ هزار و ۹۳۴ دستگاه 

موتورسیکلت در کشور تولید شده است.
در فاصله بین ســال های ۱۳۹۱ تا ۱۴۰۱ بیشتری میزان 
تولید موتورسیکلت مربوط به سال ۱۳۹۵ بوده که در این 
سال ۷۳۶ هزار و ۳۳۷ دســتگاه موتورسیکلت تولید شده 

است. کمترین میزان تولید موتورســیکلت در بازه زمانی 
۱۳۹۱ تا ۱۴۰۱ مربوط به ســال ۱۳۹۸ است در این سال 
تولید موتورسیکلت در کشور به ۱۱۶ هزار و ۵۳۴ دستگاه 

کاهش یافته است.
در ســال ۱۳۹۱ در مجمــوع ۴۱۸ هزار و ۷۳۳ دســتگاه 
و در ســال ۱۴۰۱ در مجموع ۴۶۴ هزار و ۵۳۷ دســتگاه 
موتورسیکلت در کشور تولید شده است. براساس آمار اعلام 
شده توسط وزارت صمت، ۱۲ میلیون و ۵۰۰ هزار دستگاه 
موتورسیکلت در سطح کشور تردد می کند که از این تعداد 
۹۰ درصد و بــه عبارتی ۱۱ میلیون و ۲۰۰ هزار دســتگاه 

موتورسیکلت فرسوده است در کشور تردد می کنند.

سهام اپل پس از این که بارکلیز، رتبه اعتباری سهام این شرکت 
را به دلیل نگرانی نسبت به ضعیف شدن تقاضا برای دستگاه های 
این شــرکت، تنزل داد، ۳.۶ درصد نزول کرد و به پایین ترین 
رکورد ۷ هفته گذشته رسید. بارکلیز، دومین کارگزاری است که 
رتبه ای معادل »فروش« را به سهام اپل داد که اکنون منفی ترین 

توصیه ها را در دو سال گذشته دریافت کرده است.
سهام اپل، هفت درصد از وزن بازار اس اند پی ۵۰۰ را به دوش 
می کشد. شاخص اس اند پی ۵۰۰، روز سه شنبه، ۰.۵۶ درصد 
نزول کرد. اپل که ارزشمندترین شرکت جهان است، در سال 
۲۰۲۳، حدود ۵۰ درصد رشد ارزش سهام را تجربه کرده بود 
و در اواسط دســامبر، به بالاترین رکورد سال دست یافته بود. 
اپل از اوایل سال ۲۰۲۳، با کندی تقاضا برای محصولات این 

شرکت، از آیفون گرفته تا رایانه مک، دست و پنجه نرم می کند 
و عملکردش در چین هم پس از احیــای برند هواوی، نگران 
کننده شده است. تیم لونگ، تحلیلگر بارکلیز در یادداشتی برای 
مشتریان این شرکت، با اشاره به ضعف بازار چین و تقاضای کمتر 
در بازارهای توسعه یافته، نوشت: آیفون ۱۵، کم فروغ بود و بر 
این باوریم که آیفون ۱۶ هم همین طور خواهد بود. طبق آمار 
شرکت LSEG، لونگ برای درستی توصیه هایش درباره اپل، 

چهار ستاره از پنج ستاره را کسب کرده است.
بارکلیز همچنین هشدار داد ریسک ها برای کسب و کار خدمات 
اپل که در کشــورهایی شامل آمریکا بر سر شــیوه های اداره 
فروشگاه برنامه خود، زیر ذره بین رفته، افزایش پیدا کرده است. 
کسب و کار خدمات اپل در سال های اخیر، اغلب رشد بیشتری 

از بخش سخت افزارهای اپل داشت و اکنون حدود یک چهارم 
از کل درآمد این شرکت را تشکیل می دهد. ارزش سهام اپل 
روز سه شنبه، بیش از ۱۰۰ میلیارد دلار ریزش کرد و سهام این 
شرکت در ۱۸۵ دلار و ۶۴ سنت بسته شد. بارکلیز، رتبه سهام 
اپل را از »خنثی«، به »کم وزن« تنزل داد و هدف قیمتی ۱۲ 
ماهه خود را یک دلار کاهش داد و به ۱۶۰ دلار رساند. آخرین بار 

رتبه سهام اپل در ژوئیه سال ۲۰۲۲ تنزل داده شده بود.
بر اساس گزارش رویترز، تحلیلگران به طور متوسط با میانگین 
قیمت ۲۰۰ دلار، به سازنده آیفون رتبه »خرید« داده اند. سهام 
این شرکت حدود ۲۸.۷ برابر برآورد سود ۱۲ ماهه آینده خود 
معامله می شود که بســیار بالاتر از ۱۹.۸ شاخص اس اند پی 

۵۰۰ است.

 ASML دولت هلند، مجوز صادرات تجهیزات تراشه سازی شرکت
به چین را در پی محدودیت های صادراتی آمریکا، لغو کرده است.

به گزارش ایسنا، شرکت ASML اعلام کرد این محموله صادراتی 
شــامل سیســتم های لیتوگرافی خاصی بود اما اکنون مجوز 
صادرات آنها از سوی دولت هلند لغو شده و روی شمار کوچکی 
از مشــتریان در چین، تاثیر گذاشته است. این شرکت هلندی، 

بازار سیستم های لیتوگرافی را که از لیزرها برای کمک به تولید 
 ASML مدارهای تراشه استفاده می کنند، تحت نفوذ دارد. شرکت
اعلام کرد انتظار دارد لغو مجوز یا محدودیت های کنترل صادرات 
اخیر آمریکا، تاثیر معناداری روی دورنمای مالی این شرکت در 
سال ۲۰۲۳ نداشته باشد. چین در سال های اخیر، سومین بازار 
بزرگ شرکت ASML پس از تایوان و کره جنوبی بوده است اما 

در سه ماهه سوم سال ۲۰۲۳، بزرگترین بازار این شرکت شد و 
۴۶ درصد از فروش ASML را به خود اختصاص داد. آمریکا در 
سال ۲۰۲۳، مقررات جدیدی را اعلام کرد که به واشنگتن اجازه 
می دهد صادرات دستگاه »تویین اسکن ان ایکس تی ۱۹۳۰ دی 
آی« شــرکت ASML را در صورت داشتن قطعات آمریکایی، 

محدود کند.

مدیرعامل بانک مسکن 
گفــت: آمادگی داریم 
از ظرفیــت های مولد 
ســازی در ســازمان 
خصوصی سازی برای 
توسعه بخش مسکن و رونق اقتصادی استفاده 
کنیم و تکالیف خود را در این بخش انجام دهیم. 
سید عباس حســینی مدیرعامل بانک مسکن 
طی جلسه ای با مالک رحمتی معاون وزیر امور 
اقتصادی و دارایی و رئیس کل سازمان خصوصی 
سازی، گفت: رسالت اصلی بانک مسکن تحقق 

اهداف دولت در بخش مسکن است.
وی با اشاره به تعداد محدود املاک مازاد و غیر 
ضرور بانک مســکن گفت: درنظر داریم منابع 

به دســت آمده از فروش این امــلاک را برای 
پیشــبرد طرح های نهضت ملی و تأمین مالی 
این پروژه ها اســتفاده کنیم. رئیس ســازمان 
خصوصی سازی نیز طی ســخنانی با اشاره به 
وظیفه خطیــر بانک مســکن در طرح نهضت 
ملی گفت: بانک مســکن بــا اصلی ترین نیاز 
اقشــار مختلف جامعه یعنی مســکن سروکار 
دارد و بــه همیــن دلیــل فعالیت هــای این 
 بانک در رفع مشــکل مســکن مردم شایسته 

قدردانی است.
وی با اشاره به آمادگی سازمان خصوصی سازی 
برای همکاری مشترک این ســازمان با بانک 
مسکن در خصوص تســهیل گری فعالیت ها 
افزود: بر اســاس آئین نامه مولد ســازی بانک 
مســکن به عنوان یک بانک دولتــی می تواند 
از ظرفیت های پیش بینی شــده از طریق این 

ســازمان به منظور فروش املاک مازاد و غیر 
ضرور خود استفاده کرده و منابعی ایجاد کند 
تا بتواند به تعهدات خــود در بخش تخصصی 

مسکن عمل کند.
رحمتی در مورد تأسیس شرکت ساختمان و 
بانک تهران افزود: از طریق این شــرکت سعی 
داریم املاک مازاد سازمان ها و بانک های دولتی 
در شهر تهران را که قابلیت ساخت و ساز دارند 
مولد سازی کرده و واحدهای احداث شده را به 
فروش رســانیم؛ در این زمینه بانک مسکن با 
توجه به مأموریت اصلی که در بخش ســاخت 
و تولید مســکن دارد؛ می تواند در شکل گیری 
این مجموعه مؤثر باشد. در نظر داریم از طریق 
صندوق هایــی که زیر مجموعه این ســازمان 
هستند املاک مازاد را در بازار سرمایه عرضه و 

به فروش برسانیم.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

تقاضای کاذب اثرات منفی در بازار مسکن ایجاد کرد

بهره گیری از املاک مازاد  در ساخت مسکن

پوشاک هم از اولویت خرید مردم خارج شد

 تولید 436 هزار موتورسیکلت در سال جاری 

سهام اپل سقوط کرد

هلند مانع صادرات تجهیزات پیشرفته به چین شد

تغییر قیمت حبوبات غیرقانونی است

صادرات آبزیان ۱4 درصد افزایش یافت

۸۵ درصد ظرفیت سدهای تهران خالی است

نظارتی بر سراهای ایرانی و فروشگاه های بزرگ وجود ندارد
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در شــرایطی که وزارت ارتباطات پس از افزایش تعرفه اینترنت، بسته 
اینترنت رایگانــی را به همه مــردم ارائه کرده، برخــی از این فرصت 
سوءاستفاده کرده و با ارسال پیامک های جعلی بسته اینترنت رایگان 
سعی در فریب مردم دارند. به گزارش ایسنا، حمله فیشینگ نوعی تلاش 
برای به دست آوردن اطلاعات از طریق جعل محسوب می شود که در 
آن فیشر )کسی که حمله فیشینگ را انجام می دهد( با استفاده از برخی 
متدها، اقدام به شبیه سازی یک وب سایت، برنامه و یا حتی یک سرویس 

کرده و یا استفاده از آن، اطلاعات کاربران را به سرقت می برد.
در رایج ترین شیوه ی حمله ی فیشینگ، مهاجم با ارسال پیامی که به نظر 

می رسد از یک شرکت یا وب سایت قانونی ست، با یک لینک کاربر را به 
یک وب سایت جعلی می برد و سپس می خواهد اطلاعات شخصی خود 
را وارد کند، سپس از این اطلاعات برای سرقت از کاربر استفاده می کند.

در واقع هکرها صفحات جعلی شبیه به درگاه های بانکی می سازند و در 
ادامه لینک صفحه جعلی را به همراه متن های فریبنده برایتان ارسال 
می کنند؛ اگر روی لینک ها کلیک کرده و وارد صفحات جعلی شوید، در 
دام فیشینگ افتاده اید. کلاهبرداران در پشت صفحات فیشینگ در حال 
مشاهده اطلاعات ورودی شما بوده و همزمان اطلاعات شما را در یک 
صفحه اصلی درگاه بانکی وارد می کنند. در نتیجه خرید شما )به علت 

جعلی بودن درگاه بانکی تان( ناموفق بوده و خرید هکر با اطلاعات حساب 
بانکی شما )بعلت اصلی بودن درگاه بانکی اش( موفقیت آمیز است.

بنابراین برای جلوگیری و مقابله با حملات فیشینگ توصیه می شود بر 
روی لینک های موجود در ایمیل ها یا پیام های فوری کلیک نکنید، حتی 
اگر فرستنده ی آن را می شناسید. دست کم، ماوس را روی لینک نگه 
دارید تا ببینید آیا مقصد آن درست است یا خیر؛ اگر نشانی وب سایت با 
»https« شروع نمی شود، یا نماد قفل بسته را در کنار URL مشاهده 
نمی کنید، از وارد کردن اطلاعات حساس یا دانلود فایل های آن سایت 

خودداری کنید.

دام جدید کلاهبرداران به بهانه اینترنت رایگان
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صعود 160 درصدی بيت كوين
یک پلتفرم تجزیه و تحلیل داده ها )AltIndex( اعلام کرد که بیت کوین ســال 
فوق العاده ای را پشت سر گذاشته و علیرغم شرایط اقتصادی چالش برانگیز، قیمت 
گران ترین ارز دیجیتال جهان، تقریبا ۱۶۰ درصد نسبت به سال گذشته افزایش 
یافته است و بسیاری از سرمایه گذاران که ادعا می کردند، بازار ارز دیجیتال مرده 

را شگفت زده کرد.
بر اساس آمار منتشرشده، تقریبا ۹۰ درصد آدرس های بیت کوین سودآور هستند 
که بالاترین میزان از نوامبر ۲۰۲۱ محسوب می شود. علاوه بر این، افزایش قیمت 
بیت کوین باعث شده است که تعداد آدرس های دارای سود، بالاتر از سطوح مشاهده 

شده در سال گذشته شوند.
بیت کوین، بزرگترین ارز رمزنگاری شــده جهان، ســال ۲۰۲۳ را کمی بالاتر از 
۱۶هزار دلار آغاز کرد اما در ابتدای ماه دســامبر به ۴۵هزار دلار رسید و در سال 
گذشــته حدود ۴۳هزار دلار بسته شــد و افزایش ۱۶۰ درصدی نسبت به سال 

گذشته ثبت کرد.
داده های این پلتفرم نشان می دهد در حالی که ۵۵ درصد از آدرس های بیت کوین 
در دسامبر ۲۰۲۲ ســودآور بودند، این درصد در دسامبر ۲۰۲۳ به ۸۷.۵ درصد 
افزایش یافت. در این گزارش آمده اســت: »علاوه بر افزایش عظیم ۴۰ درصدی 
آدرس های سودآور، شبکه بیت کوین همچنین شــاهد تعداد ورود فزاینده ای از 

سرمایه گذاران بوده که به دنبال سرمایه گذاری بزرگ تری هستند«.
بر اساس گفته این پلتفرم، بیش از یک میلیون نفر یک بیت کوین در کیف پول خود 
دارند که ۲۰ درصد بیشتر از یک سال پیش است. قیمت بیت کوین برای اولین بار 
از آوریل ۲۰۲۲ به بالای ۴۵هزار دلار رسید و در ساعت یک و ۴۹ دقیقه بعد از ظهر 
روز گذشته حدود ۴۵هزار و ۱۷۰ دلار معامله شد و افزایش روزانه ۴.۸ درصدی 
را ثبت کرد. ارزش کل بازار ارزهای دیجیتال در آن زمان با سه درصد افزایش به 
۱.۷۳ تریلیون دلار رسید، در حالی که سهم بیت کوین از بازار ارزهای دیجیتال که 

به عنوان تسلط شناخته می شود، ۵۱.۲ درصد بود.
افزایش اخیر در بازار کریپتو نتیجه خوش بینی است که صندوق های قابل معامله 
در بورس بیت کوین در سال ۲۰۲۴ تاییدیه نظارتی در ایالات متحده را دریافت 
می کنند و ســرمایه گذاران امیدوار هســتند که فدرال رزرو به زودی به تشدید 
سیاست های پولی خود پایان دهد و در اواسط ســال ۲۰۲۴ کاهش نرخ بهره را 

آغاز کند.
مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتــال در حال حاضر ۱.۷۳ تریلیون دلار 
برآورد می شود که این رقم نسبت به روز قبل  ۰.۵۸ درصد کمتر شده است. در حال 
حاضر ۵۱.۱۶ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین بوده که در یک 

روز ۰.۲۲ درصد افزایش داشته است.
حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ســاعت گذشته ۷۲.۷ میلیارد دلار است 
که ۲۳.۶۸ درصد افزایش داشته است. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در حال 
حاضر هفت میلیارد دلار است که ۹.۶۳ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای 
دیجیتال  بوده و حجم تمام سکه های پایدار اکنون ۶۳.۸۴ میلیارد دلار است که 

۸۷.۸۱ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

دستگاه های اجرايی چطور به ارتقای امنيت سايبری 
موظف شدند؟

با توجه به اهمیت امنیت سایبری، اخیرا مجلس شــورای اسلامی مصوبه ای را 
تصویب کرده که بر اساس آن دستگاه های اجرایی مکلف شدند حداکثر ۲ درصد 
از اعتبارات هزینه ای خود را صرف تضمین و ارتقای سطح امنیت شبکه، امنیت 
زیرساخت ها و امنیت سامانه های خود و پیشگیری مؤثر از وقوع حوادث امنیتی 
سایبری کنند. امنیت سایبری اجتماعی، یک حوزه علمی نوظهور است که متمرکز 
بر علوم سایبر و علوم اجتماعی و برای توصیف، درک و پیش بینی تغییراتی است 
که به واسطه فضای سایبر در رفتار انسان پدید می آید و همچنین به بررسی نتایج 
اجتماعی، فرهنگی و سیاسی این رفتارها و ایجاد زیرساخت های سایبری مورد 
نیاز جامعه برای مقابله با شرایط متغیر، تهدیدهای سایبری واقعی یا اجتماعی 
قریب الوقوع می پردازد. حملات سایبری معمولا با چهار روش کلی امنیت سیستم 
یا وب سایت کاربران را تحت تاثیر قرار می دهند. بدافزارها، آسیب پذیری وصله های 
امنیتی، ترافیک غیرانسانی و مهندسی اجتماعی؛ در این روش مجرمان از طریق 
ایمیل یا هر چیز دیگری با مخاطب خود ارتباط برقرار کرده و با قانونی جلوه دادن 
عملکرد خود آنها را فریب می دهند، سپس کاربران اطلاعات خود را در اختیار این 

افراد قرار می دهند، بدون آنکه از پیامد این کار خود مطلع باشند.
به عنوان نمونه مجرمی با مخاطب خود تماس گرفته و به او می گوید قصد دارد که 
برای سایتش به صورت رایگان تست امنیت را انجام دهد در نتیجه به داده ها نیاز 
دارد. از این طریق کاربران مجاب می شوند که این کار قانونی بوده و بهتر است داده ها 
در اختیار این فرد قرار بگیرند؛ غافل از اینکه حمله سایبری صورت گرفته و امنیت 
سایت زیر می رود. طبق آمارهای رسمی، بدافزارها و حملات فیشینگ می  توانند 
به طور متوسط ۲.۴ میلیون دلار به شرکت  ها و کسب  وکارها خسارت وارد کنند و 
این رقم روز به  روز در حال افزایش است، زیرا شمار کاربران اینترنت نیز دائما بالا 
می رود. درواقع رشد روز افزون سایت ها و کاربران اینترنتی، پای افراد سودجو و 
سارقین را به این حوزه باز کرده است. کاربران ممکن است هر لحظه مورد حمله 
سایبری قرار بگیرند و اطلاعات یا اموال خود را از دست دهند؛ بنابراین برای در امان 
ماندن از این حملات باید راهکارهایی از قبل به کار گرفته شود تا گرفتار تله این افراد 
سودجو نشوند. در دنیای امروز امنیت سایبری از اهمیت ویژه ای برای کاربران و 
دولت ها برخوردار است. سرقت شماره تلفن، کد ملی، رمز عبور و اطلاعات شخصی 
افراد از طریق سایت های رسانه های اجتماعی یا بیرون کشیدن اسرار دستگاه ها از 
فضای ابری همه و همه مواردی است که نگرانی کاربران را از امنیت اطلاعاتشان 
برمی انگیزد. کارشناسان معتقدند زمانی که زیرساخت های مهم یک  کشور مورد 
حمله سایبری قرار می گیرد، به این معناست که نوعی جدید از جنگ در حوزه 
سایبری شکل گرفته و در این میان مدیران و مسوولان سازمان ها باید از حداقل 
اطلاعات امنیت سایبری برخوردار باشند. بررسی ها نشان می دهد که تراکنش های 
مالی بسیاری در بســتر اینترنت در حال انجام است و سازمان های بزرگ دولتی 
بخشی از خدماتشان را در این بستر به ارباب رجوع ارایه می کنند، در نتیجه با بروز 

هر نوع اختلال در روند هر یک از این خدمات، ضرر بسیاری به دنبال دارد.
در همین رابطه برخی از سایت مراکز دولتی متعددی در سایر کشورها از جمله 
ایران طی سال های گذشته مورد حمله سایبری قرار گرفتند و در برخی موقعیت 
ها کاربران اعلام می کردند که نمی توانند به این سایت ها دسترسی داشته باشند 
البته پیگیری ها در آن زمان حاکی از آن بوده که هکی انجام نشده بلکه سایت ها در 
حال به روزرسانی بودند یا با ارسال حجم بالای درخواست این صفحات از دسترس 
خارج شده  و مانع از دسترسی کاربران عادی شدند. بر این اساس به دنبال اهمیت 
این موضوع اخیرا دستگاه های اجرایی از سوی مجلس مکلف شدند که حداکثر 
۲ درصد از اعتبارات هزینه ای خود را صرف تضمین و ارتقای سطح امنیت شبکه، 
امنیت زیرساخت ها و امنیت سامانه های خود و پیشگیری مؤثر از وقوع حوادث 
امنیتی سایبری کنند. درواقع در جلسه علنی هفته گذشته مجلس بندهای )ز( و 

)ط( تبصره ۷ در بخش هزینه ای لایحه بودجه ۱۴۰۲ تصویب شد.
همچنین مسئولیت امنیت رایانیکی )سایبری( شبکه و سامانه های دستگاه های 
 اجرائی و کســب تأییدیه های لازم بر عهده بالاترین مقام دستگاه  اجرائی بوده و 
نظارت و صدور تأییدیه شرح خدمات، فهرســت تجهیزات در این مورد بر عهده 

وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات با همکاری وزارت اطلاعات است.

اخبار

وزیر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعــات با بیــان اینکه 
تاکنون ۳۳ میلیون نفر در 
پنجره ملی خدمات دولت 
هوشــمند ثبت نام و احراز 
هویت شده اند، گفت: روزانه نیز بین ۳ تا ۴ میلیون 
نفر به این پنجــره مراجعه و از حــدود ۷۰ درصد 

خدمات ارائه شده دولتی استفاده می کنند.
بــه گــزارش وزارت ارتباطات، هفتمین جلســه 
کمیته نظارتــی آیین نامه اجرایــی بند ج تبصره 
۷ قانون بودجه ســال جاری درباره الکترونیکی و 
هوشمندسازی خدمات دولت با حضور عیسی زارع 
پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، میثم لطیفی 
معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان امور اداری 
و استخدامی کشــور و محمد علی زلفی گل وزیر 
علوم، تحقیقات و فنــاوری و جمعــی از مدیران 

مربوطه برگزار شد.
در این جلسه که برای بررسی وضعیت اتصال وزارت 
علوم و دستگاه های تابعه آن به پنجره ملی خدمات 
دولت هوشمند تشکیل شده بود، وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات با اشاره به اتمام زمان قانونی اتصال 
دستگاه ها به پنجره ملی خدمات دولت هوشمند، 
گفت: بر اســاس قانون تا پایان دی ماه، ۲۰ درصد 
خدمات دســتگاه ها نیز باید به صورت هوشمند به 

مردم ارائه شود.

زارع پور وی با بیان اینکه تاکنون ۳۳ میلیون نفر در 
این پنجره ثبت نام و احراز هویت شــده اند، افزود: 
روزانه نیز بین ۳ تــا ۴ میلیون نفر بــه این پنجره 
مراجعه و از حدود ۷۰ درصد خدمات ارائه شــده 

دولتی استفاده می کنند.
وی تصریح کــرد: باید به روزی برســیم که دولت 
به یک آیکون در گوشــی های مردم تبدیل شود و 
خدمات دولتی در یک اتاق شیشه ای قابل پیگیری 
باشــد. زارع پور درباره عملکرد وزارت علوم در این 
حوزه نیز با بیان اینکه از زمــان حضور آقای زلفی 
گل در این وزارتخانه پیشرفت مناسبی در این حوزه 
اتفاق افتاده است، افزود: دستگاه های محدودی در 
این وزارتخانه باقی مانده اند که باید به سرعت اتصال 
خود را ۱۰۰ درصد کنند که با این کار وزارت علوم به 

عنوان پیشرو در این حوزه مطرح شود.
رییس سازمان امور اداری و استخدامی کشور نیز 
در این جلســه با اشــاره به عملکرد وزارت علوم و 
دســتگاه های تابعه آن در اتصال به پنجره واحد و 
هوشمندسازی گفت: بر اســاس قانون برای انجام 
پروژه های هوشمندســازی، نمی توانیم ســاختار 
جدیدی داشته باشــیم و وزارت علوم می تواند از 
ظرفیت علمی و اجرایی دانشــگاه ها در این حوزه 

استفاده کند.
لطیفی درباره اجرای طرح سنجش کارکنان دولت 
به صورت هوشــمند نیز افزود: بعــد از اجرای این 
طرح با افزایــش داده ها، امکان تحلیــل داده ها و 
فراهم شدن شــرایط برای تصمیم گیری مبتنی بر 
داده یــا حکمرانی داده - مبنا را خواهیم داشــت. 

محمدعلی زلفی گل وزیر علوم، تحقیقات و فناوری 
نیز در این جلسه بعد از دریافت گزارش وضعیت این 
وزارتخانه در حوزه هوشمندسازی خدمات، با اشاره 
به اهمیت این موضوع و پیگیری های انجام شــده، 
افزود: هوشمندسازی خدمات باعث رضایتمندی 
مــردم و کاهش هزینه هــا می شــود و از مدیران 
دستگاه های تابعه خود می خواهم که در اسرع وقت 
نسبت به رفع نواقص و ارائه خدمات در پنجره ملی 

خدمات دولت هوشمند اقدام کنند.
احسان کیان خواه دبیر شــورای اجرایی فناوری 
اطلاعات نیز در این جلســه گزارشــی از وضعیت 
وزارت علــوم و دســتگاه های تابعــه آن در حوزه 
هوشمندســازی و اتصال به پنجــره ملی خدمات 

دولت هوشمند ارائه کرد. کیان خواه در این گزارش 
با اشاره به اینکه ستاد وزارت علوم ۸۳ درصد خدمات 
خود را در این پنجره ارائه می کند، گفت: سازمان 
امور دانشجویی ۴۷درصد، سازمان سنجش کشور 
۳۳ درصد و پژوهشگاه علوم و فناوری طلاعات نیز 
۵۰ درصد و بقیه دستگاه های این وزارتخانه نیز به 
صورت صددرصد خدمات خــود را در پنجره ملی 

خدمات دولت هوشمند ارائه کرده اند.
وزیر ارتباطات نیز در این جلسه از وزیر علوم خواست 
نسبت به افزایش کیفیت داده های پایگاه مدارک 
تحصیلی و راه اندازی خدمت برخط گواهی اشتغال 
به تحصیل برای استفاده سایر دستگاههای اجرای 

یکشور اهتمام بیشتری صورت گیرد.

وزير ارتباطات خبر داد:

۳۳ میلیون نفر در پنجره ملی خدمات دولت هوشمند
News kasbokar@gmail.com

قائم مقام بنیــاد ملی نخبــگان از راه اندازی یک 
رصدخانه ملی برای شــفافیت در آمار مهاجرت 
نخبگان، اشــتغال، تحصیل و معیشت خبر داد و 
گفت: آمار رصدخانه مهاجــرت ایران اتقان کافی 
ندارد و قابل اتکا نیست. سید سلمان سید افقهی 
با اشاره به راه اندازی رصدخانه ملی نخبگان گفت: 
این رصدخانه قرار اســت در ۴ حوزه معیشــت، 
اشتغال، تحصیل و مهاجرت و براساس همکاری 

های بین دستگاهی ایجاد شود.

راه انــدازی رصدخانه ملی مهاجرت با 
همکاری دستگاه ها

قائم مقام بنیاد ملی نخبگان افزود: یعنی با استفاده از 
داده های دستگاه های مرتبط با ۴ حوزه نام برده این 
رصدخانه فعال خواهد شد، مثلا در حوزه معیشت 
وزارت کار، بیمه، بانک ها و نهادهایی که در بخش 
اشتغال کار می کنند و داده ای دارند، اطلاعاتشان 
را باید در اختیار بنیاد قرار دهنــد. یا مثلا در حوزه 
تحصیل وزارت آموزش و پرورش و بهداشــت یا در 
حوزه مهاجرت نهادهای مرتبط با خــروج افراد از 
کشــور مثل پلیس مهاجرت گذرنامه، وزارت علوم 
)آمار ترجمه مدرک پیش از مهاجرت و یا درخواست 
فرصت مطالعاتی( داده های خود را به ما ارائه خواهند 
داد و یک بانک داده )بیگ دیتا( ایجاد می شود که 

عملا ماده خام بررسی های ما خواهد بود.
ســیدافقهی با اشــاره به اینکه راه انــدازی این 
رصدخانه از سوی هیات امنای بنیاد به ما ابلاغ شده 
است، خاطرنشــان کرد: در حال حاضر در ارتباط 
با این رصدخانه یک اساســنامه نوشته ایم که در 
آن، عنوان رصدخانه ابتدا »قرارگاه مهاجرت« نام 
داشت و علت این بود که ما در بحث مهاجرت با یک 

فضای جنگی رو به رو هستیم.

مهاجرت نخبــگان از ایــران کاملا 
سازماندهی شده است

به گفتــه قائم مقــام بنیاد ملی نخبگان، پشــت 

مهاجرت اســتعدادها به خارج  یک برنامه ریزی 
وجود دارد و اینطور نیســت که نخبگان جسته و 
گریخته از ایــران بروند بلکه کاملا ســازماندهی 
شده است. رییس جمهور نیز در خصوص تشویق 
به مهاجرت و موسســاتی که در حوزه مهاجرت، 
بیزنس درست کردند، تاکید کرده اند که باید جرم 

انگاری شود.
وی ضمن تاکید بر این مطلب که در حوزه مهاجرت 
ما با یک جریان طرف هســتیم نه با یک مجموعه 
یا افراد، خاطرنشــان کرد: لذا تصور این است که 
متناســب با این جریان، باید یــک کار قرارگاهی 
عملیاتی انجام شود تا دســتگاه ها نسبت به این 
موضوع حساس شوند که در شرایط ویژه و خاصی 
قرار داریم. نکته دیگر اینکه این قرارگاه باید یک 
فرمانده داشته باشد و پیشــنهاد شده معاون اول 

رییس جمهور متولی آن باشد.
ســید افقهی با اشــاره به اینکه محتوا و جزییات 
اساســنامه رصدخانه ملی مهاجرت نخبگان در 
جلسه با حضور دســتگاه ها ارائه شد، گفت: این 
جلسه با حضور نمایندگانی از وزارت کشور، وزارت 
علوم، بهداشت، پلیس کارنامه، وزارت اطلاعات و 
وزارت کار برگزار و مقرر شد یک فرصتی به آن ها 
داده شود تا محتوای اساســنامه را مورد بررسی 
قرار دهند و نظراتشــان را ارائه دهند و ما منتظر 

بازخورد هستیم.

دســتگاه ها نظرات خــود را درباره 
اساسنامه رصدخانه اعلام کردند

قائم مقام بنیاد ملی نخبگان تصریح کرد: براساس 
آخرین پیگیری هــا از دفتر معــاون اول رییس 
جمهور دکتر مخبر، گفته شد که با دستگاه ها در 
تعامل هستند و ۳ دستگاه نظراتشان را ارائه داده 

اند و در صورت امکان، اصلاحات قابل اعمال انجام 
و انشاالله در جلسه آتی با دستگاه ها این اساسنامه 

تصویب خواهد شد.

گزارش ها درباره میــزان مهاجرت و 
اشتغال نخبگان واقعی می شود

وی ادامه داد: در صورت تصویب این اساســنامه، 
ما یک پایگاه داده از نخبگان را ایجاد خواهیم کرد 
و آن موقع می توانیم دربــاره وضعیت مهاجرت، 
اشــتغال، مســکن و وضعیت زندگی و تحصیل 
نخبگان گزارش واقعی ارائه دهیم. در حال حاضر 
اخبار مربوط به مهاجرت ماهیتا در رسانه ها زرد 
شده و فضا را برخی رسانه ها به سمت بحران سازی 
می کشانند در حالی که بالاخره در همه کشورها 

مهاجرت وجود دارد.
سیدافقهی در پاسخ به این سوال که با توجه به راه 
اندازی یک رصدخانــه جدید، وضعیت رصدخانه 
فعلی مهاجرت که زیر مجموعه دانشگاه شریف قرار 
دارد، چه می شود، گفت: بنیاد ملی نخبگان یکی 
از اعضای هیات امنای رصدخانه مهاجرت است و 
تشخیص معاون علمی و فناوری دولت قبل بر این 
بوده بحث مهاجرت نخبگان به دانشــگاه شریف 

سپرده شود.

آمار رصدخانه مهاجــرت ایران اتقان 
کافی را ندارد

وی با اشاره به اینکه آمارهای رصدخانه اتقان کافی 
را ندارد و خود بنده مغایــرت هایی را پیدا کردم، 
گفت: ما نمی گوییم رصدخانــه فعلی مهاجرت 
عمدا داده غلط منتشر می کند ولی معتقدم از یک 
مکانیزم اعتبار سنجی دولتی عبور نکرده است و 
این اتفاق چون نیفتاده نمی توان بر آن مهر تایید 

زد و این مدل کارها یک کار حاکمیتی است و بار 
رسانه ای دارد و مدیریت آن نباید در اختیار بخش 
خصوصی باشــد بلکه دولت بایــد مدیریت آن را 

برعهده بگیرد.
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان ضمن تاکید بر اینکه 
آمار مهاجــرت مربوط به رصدخانــه مهاجرت را 
قابل اتکا نمی دانم، گفت: اســتناد و گزارشــات 
رصدخانه براســاس اطلاعات آشکار و پایگاه های 
داده بر بســتر اینترنت و یا در ژورنال ها اســت و 
اگر آن اطلاعــات را مبنا قرار دهیــم فرقی نمی 
کنــد آن را رصدخانه ارائــه دهد یا دانشــگاه یا 
یک فرد. داده هــای مربوط بــه مهاجرت زمانی 
 اعتبار پیدا می کند که منتســب به یک مجموعه 

دولتی باشد.
سید افقهی افزود: رصدخانه مهاجرت تعداد زیادی 
از پایگاه هــای داده را بررســی و جمع بندی می 
کند و آمار ارائه می دهد و کار عاقلانه ای اســت و 
من نمیگویم کار، اصولی نیست و حتی در جایگاه 
خودش ارزش دارد اما نباید مبنای تصمیم گیری 
و درک اجتماعی نسبت به یک پدیده باشد.  مردم 
نسبت به موضوعات مختلف در جامعه واکنش ها و 
بازخوردهایی دارند و نسبت به موضوع نخبگان نیز 
حساسیت دارند و ذکر آمار منفی پیرامون موضوع 

نخبگان، بار روانی زیادی دارد.

با راه اندازی رصدخانه جایی برای شانه 
خالی کردن باقی نمی ماند

وی در پایان گفت: البته اگر آمار واقعیت داشــته 
باشد، دولت باید پاسخ بدهد که چرا شرایط اینگونه 
است و وقتی اطلاعات مربوط به مهاجرت را بخش 
دولتی ارائه ندهد و بخــش خصوصی آن را اعلام 
کند، واکنش دولت ایــن خواهد بود آن مجموعه 
خلاف می گوید. راه انــدازی رصدخانه دولتی در 
عمل شاید به ضرر دولت باشد اما دیگر جایی برای 
شــانه خالی کردن وجود ندارد و در نهایت داده و 

اطلاعات درست و متقن خواهیم داشت.

اســپیس ایکس مجموعه ای دیگر از ماهواره های 
اینترنتی استارلینک را به فضا فرستاد این نخستین 
ماموریت شــرکت در ۲۰۲۴ میــلادی و همچنین 
 Direct toنخستین محموله ماهواره هایی با قابلیت
Cell  است. یک موشک فالکون ۹ همراه ۲۱ ماهواره 
استارلینک از مقر نیروی فضایی آمریکا در وندربرگ 
کالیفرنیا در ساعت ۳:۱۳ دقیقه به وقت گرینویچ به 

مدار زمین پرتاب شد.
 Direct to از این تعداد ۶ ماهواره مجهز به قابلیت
Cell هستند که دسترسی جهانی به ارسال پیامک 
و برقراری تماس برای موبایل های معمولی را فراهم 

می کنند. اســپیس ایکس در توضیح این ماموریت 
نوشت: این پرتاب شــامل ۶ ماهواره اسپیس ایکس 
با قابلیت Direct to Cell بود کــه به اپراتورهای 
شبکه موبایل در سراســر جهان امکان می دهد تا به 
طور نامحسوس سرویس های ارسال پیامک، تماس، 
جســتجو در مرورگر در هر زمــان و مکانی، چه در 
 خشکی، دریاچه یا آب های ساحلی را برای کاربران 

فراهم کنند.
طبق برنامه ریزی های انجام شده بوستر اول فالکون 
۹ حدود ۸.۵ دقیقه پس از پرتاب به زمین بازگشت و به 
طور عمودی روی پهپاد کشتی اسپیس ایکس، مستقر 

در آب های سواحل کالیفرنیا فرود آمد. این نخستین 
پرتاب و فرود بوســتر مذکور بود. طبق برنامه ریزی 
ها قرار بود ۲۱ ماهواره استارلینک ۶۲.۵ دقیقه پس 

از پرتاب از بوستر دوم فالکون ۹ به فضا پرتاب شدند.
اسپیس ایک تصمیم دارد با ارسال نخستین دسته 
ماهواره های مجهز به Direct to Cell این فناوری 
را در مدار زمین آزمایش کند تا بتواند در آینده دامنه 

فعالیت خود را از برج های مخابراتی فراتر ببرد.
در اصل نیز قرار بود سرویس »فضا به موبایل« با کمک 
نسل جدید ماهواره های اینترنتی استارلینک تسهیل 
شود. البته مدتی طول می کشد تا این ماهواره ها به 

مدار زمین ارسال شوند زیرا بزرگتر از آن هستند که 
روی یک موشک فالکون ۹ سوار شوند و برای ارسال 
آنها باید منتظر تکمیل شدن موشک استارشیپ ماند.

پیش از این نیز اسپیس ایکس تاییدیه آزمایش تماس 
های Direct to Cell بین ماهواره های استارلینک 
و موبایل های معمولی را دریافت کرده بود. کمیسیون 
فدرال ارتباطات آمریکا درخواســت اسپیس ایکس 
برای آزمایش ماهواره های جدید را به مدت ۶ ماه تایید 
کرد. در این فرایند که با همکاری شرکت مخابراتی تی 
موبایل انجام می شود، ۲ هزار دستگاه و ۸۴۰ ماهواره 

به کارگرفته می شوند.

راه اندازی رصدخانه ملی برای شفاف سازی آمار مهاجرت نخبگان

گزارش  مهاجرت و اشتغال نخبگان واقعی می شود

اینترنت ماهواره ای روی گوشی های عادی به واقعیت نزدیک شد


